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Vážení čtenáři, členové Svazu!

Konkurenceschopnost je základním předpokladem pro 
dlouhodobý pozitivní rozvoj ekonomiky a kontinuální 
zvyšování životní úrovně občanů. Česká republika si 
podle Světového ekonomického fóra polepšila v globální 
konkurenceschopnosti o devět příček a nachází se ve skupině 
takzvaných ekonomik tažených inovacemi. Není tedy pochyb, 
na co bychom se měli do budoucna zaměřit – výzkum, vývoj, 
inovace a kvalitní zaměstnance. 
Na letošním 56. ročníku Mezinárodního strojírenského 
veletrhu v Brně jsme měli možnost obdivovat „šikovné české 
ručičky“ a přesvědčit se o tom, že české firmy stojí rovnocenně 
vedle mezinárodních konkurentů. Veletrh byl symbolicky 
zahájen Sněmem Svazu průmyslu a dopravy ČR, věcnou 
diskusí mezi byznysem a vládou nad výzvami jako financování 
výzkumu, energetická politika, podpora exportu, investiční 
prostředí nebo technické školství. Svaz zde také udělil několik 
ocenění. Do Galerie osobností průmyslu byl uveden generální 
ředitel VÚTS a.s. pan Miroslav Václavík. Cenou za přínos pro 
rozvoj českého průmyslu a regionů byla oceněna společnost 
ŠKODA AUTO, a.s. Za toto ocenění bych jako člen jejího 
představenstva jménem všech zaměstnanců rád poděkoval – 
velice si tohoto uznání ceníme. 
Podmínkou vysoké životní úrovně a zaměstnanosti jsou také 
stabilní investice – jak ty zahraniční, tak i investice firem 
v ČR již působících. Zejména v této oblasti pevně doufáme, 
že vláda dodrží sliby znovu akcentované panem premiérem. 
Projednávaná novela zákona o investičních pobídkách totiž 
plně nevyužívá možností daných evropským právem, tak 
potřebné snížení odvodů za vynětí ze zemědělského půdního 
fondu se možná dotkne jen malého počtu investorů a příprava 
jednotného schvalovacího procesu (sjednocení několika řízení 
včetně EIA) se prodlužuje. 
Na Sněmu byl také vyhlášen rok 2015 Rokem průmyslu 
a technického vzdělávání. Nezájem o odborné školy 
a nedostatek technicky vzdělaných absolventů je bohužel 
realitou. Jak k tomu ale mohlo dojít zrovna v ČR, zemi 
ekonomicky závislé na průmyslu, která byla ještě nedávno 
plná špičkových inženýrů? V minulých dvou desetiletích jsme 
zrušili propojení odborných škol s firmami, každý rodič chtěl 
mít doma ekonoma nebo právníka a kvalitní řemesla i dobří 
inženýři nebyli najednou tak atraktivní volbou. Dnes se situace 
obrací. Od začátku roku 2014 mají například firmy investující 
do odborného vzdělávání možnost daňových odpočtů. Věřím, 
že to bude mnoho firem motivovat k větší aktivitě. Zásadním 
krokem bude také připravovaná změna financování školství 
a zákon o vysokých školách. Z pohledu průmyslu je vždy 
potřeba zaměřit se na kvalitu a uplatnitelnost absolventů. 
Jsem přesvědčen, že společnými silami a popularizací průmyslu 
a techniky se nám podaří navrátit odbornému vzdělávání 
zašlou slávu a oblibu. Zapojte se i vy! 

Bohdan Wojnar
člen představenstva Svazu průmyslu a dopravy ČR
člen představenstva za oblast řízení lidských zdrojů  
ŠKODA AUTO a. s.



Sněm SP ČR: Hojně vládních slibů
Zlepšující se situace české ekonomiky vyvolává mírný optimismus. Ovšem podnikatelské 
prostředí a konkurenceschopnost země má ještě daleko k představám tuzemského byznysu.

Obvykle na Sněmu Svazu průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) 
zahajujícím Mezinárodní strojírenský veletrh v Brně padají 
sliby a kritická slova. Při letošním zářijovém Sněmu – vrcholné 
diskusní platformě mezi podnikateli a vládou – o co více bylo 
příslibů, o to méně zaznělo kritiky. Ba co více, pohled na vládu 
jako celek by se dal podle účastníků Sněmu a diskutujících 
shrnout poměrně příznivě – je ochotná spolupracovat, dokáže 
naslouchat požadavkům a vycházet jim nezřídka vstříc. 
To byl případ včasného předložení návrhu státního rozpočtu 
oproti předchozím vládám. Vyslyšeno bylo volání SP ČR 
po vytvoření Akčního plánu vlády pro růst ekonomiky 
a zaměstnanosti. Dalším příkladem byl přístup předsedy 
vlády k situaci na Ukrajině a k sankcím EU-Rusko. „Bleskově 
reagoval na naši výzvu na vytvoření krizového štábu s naší 
účastí a na zpracování kvalitních podkladů pro řešení situace,“ 
prohlásil při svém projevu v Rotundě Brněnského výstaviště 
prezident SP ČR Jaroslav Hanák, který jako další plus zmínil 
tripartitu. „Vláda ji vnímá vážně, díky tomu se z ní stala 
nejvýznamnější platforma profesionálního dialogu sociálních 
partnerů v zemi,“ uvedl. 
Šéf SP ČR ocenil i to, že vláda se přihlásila k zásadní změně 
vzdělávacího sytému. Premiér Bohuslav Sobotka osobně udělil 
záštitu SP ČR vyhlášenému Roku průmyslu a technického 
vzdělávání. Obdobně učinili vedle ministra školství Marcela 
Chládka i další členové vlády. Slova pochvaly zazněla 

i z úst viceprezidenta SP ČR Jana Rafaje ve vztahu k řešení 
problematiky obnovitelných zdrojů energie. Prezident 
SP ČR se dokonce zastal kritizovaného ministra dopravy 
Antonína Prachaře. 

Sněm a kritická slova
O harmonii a souznění na Sněmu SP ČR zdaleka nelze 
hovořit, vůči práci vlády zazněly i kritické výhrady. Shrnul 
je ve svém příspěvku prezident Jaroslav Hanák. Jako první 
zmínil fungování státních institucí, které podle mezinárodního 
srovnání stále zaostávají za mezinárodními standardy. Upozornil 
i na nedotaženou kompatibilitu a digitalizaci státní správy 
a na složitost legislativního procesu. „Je potřeba zjednodušit 
legislativní proces a jasně vyhodnocovat, jak politická 
a legislativní rozhodnutí dopadají na podnikatele,“ uvedl. 
Připomněl i potřebu zavedení zákona o státní službě a vyjádřil 
jako prioritu odpolitizování státní správy. 
Ke stavu podnikatelského prostředí se vyjádřil viceprezident 
SP ČR Pavel Juříček s připomínkou přetrvávajícího problému 
insolvenčních mafií, postihujícího množství tuzemských firem. 
Dalším tématem, na nějž Sněm poukázal, byl stav dopravní 
infrastruktury, pomalá výstavba dálniční sítě a nedostatečná 
stavební příprava. „Poslanci musí pomoci s legislativou, ať už 
jde o zákon o veřejných zakázkách, stavební zákon či zákon 
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o zadávání veřejných zakázek,“ upozornil šéf SP ČR. Současně 
ocenil, že vláda se zaměří na opravy silnic 2. a 3. třídy. V diskusi 
vystoupil hejtman Jihomoravského kraje Michal Hašek, 
který jakožto šéf Asociace krajů slíbil pomoci urychlit výkupy 
pozemků pro stavby silnic.
Výhrady padly vůči situaci v oblasti podpory výzkumu, vývoje 
a inovací. „Máme vicepremiéra, úředníky na úřadu vlády, 
ale stále nemáme strategicky jasno co s tím. Někteří akademici, 
ale i ústavy vysokých škol hystericky trvají na svých dotacích 
bez ohledu na reálný stav ekonomiky či jakýkoliv princip 
hodnocení efektivnosti,“ uvedl Jaroslav Hanák. Mezi návrhy 
SP ČR jak situaci postupně měnit je vybudování integrovaného 
systému vědy restrukturalizací Akademie věd ČR (AV ČR), 
který by byl sladěný s reformou školství. Po vládě požaduje 
zásadní změnu systému přípravy, realizace a hodnocení 
výzkumných programů a navýšení prostředků vyčleněných 
pro Technologickou agenturu ČR o 700 milionů korun 
na aplikovaný výzkum.
Viceprezident SP ČR Jiří Cienciala v této souvislosti upozornil 
na potřebu změny řízení výzkumu, vývoje a inovací, tedy AV ČR, 
vysokých škol a výzkumných organizací i zavedení nového 
systému hodnocení výstupů. 
Sněmování se věnovalo i podpoře exportu, a to i v souvislosti se 
sankcemi EU-Rusko. „Potřebujeme, aby se dokončila personální 
stabilizace ČEB, EGAP, CzechTrade, CzechInvest a výrazně 
se zpružnily aktivity dozorčích rad sestavených z politiků 

koalice,“ prohlásil Jaroslav Hanák. Jeho názor již v polovině 
září podpořila společná Výzva SP ČR, jeho Platformy exportérů, 
zastupující významné exportní firmy, a Hospodářské komory 
ČR (viz www.spcr.cz). Obrátil se také na vládu, aby zrychlila 
vysílání dalších ekonomických diplomatů do zahraničí a zasadila 
se o zjednodušení a zrychlení výdeje víz pro podnikatele podle 
možností destinací.
Vůči vládě padl v souvislosti s politikou zaměstnanosti apel, 
aby co nejrychleji rozhodla o přijetí kurzarbeitu. „Důležitá 
je podpora mladých do 30 let i novelizace cizinecké legislativy 
pro usnadnění pohybu zahraničních pracovníků,“ uvedl 
Jaroslav Hanák. 
Ve svém projevu zmínil požadavek dokončit proces 
Aktualizované státní energetické koncepce a surovinové politiky, 
do konce roku přijmout program rozvoje jaderné energetiky 
a co nejdříve novelizovat horní zákon. 
Mezi zmíněnými klíčovými tématy byla i agenda ICT, včetně 
požadavku na jednotnou strategii implementace „digitální 
agendy“, a také efektivita čerpání evropských prostředků. 

Co slíbil premiér
„Chci vás ujistit o tom, že nová česká vláda postupně přijímá 
opatření, která dále podporují ekonomické oživení v naší 
zemi,“ prohlásil ve svém projevu premiér Bohuslav Sobotka. 
Uvedl, že hospodářská politika jeho kabinetu je zaměřena 
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na sledování dvou hlavních cílů – zvyšování zaměstnanosti 
a dodržování rozpočtové odpovědnosti s cílem udržet deficit 
pod třemi procenty HDP. Z dialogu na půdě tripartity by 
podle něj měl urychleně vyplynout akční plán na podporu 
hospodářského růstu a zaměstnanosti včetně harmonogramu 
pro zbytek letošního roku i rok příští a indikátory, podle 
nichž bude vyhodnoceno jeho plnění. „Tyto konkrétní kroky 
pro podporu hospodářského růstu jsou koncipovány s cílem 
urychleně mobilizovat růstový potenciál naší země,“ prohlásil 
předseda vlády. 
K významu tripartity uvedl, že se vládě v uplynulých 
měsících dařilo vést poctivý a mnohovrstevný sociální dialog. 
„Jsem přesvědčen o tom, že intenzita tohoto dialogu přispívá 
ke zvyšování kvality rozhodování české vlády,“ prohlásil premiér. 
Zdůraznil, že návrh státního rozpočtu na příští rok vláda 
vypracovala právě s ohledem na podporu růstu ekonomiky. 
Přislíbil změny v oblastech školství, vědy a výzkumu, zkvalitnění 
stavební legislativy s cílem odstranit zbytečné bariéry, které 
brání ekonomickému rozvoji. „Soustředíme se na vytváření 
férového podnikatelského prostředí, odstraňování zbytečné 
byrokracie včetně boje s korupcí a boje s daňovými úniky,“ 
konstatoval Bohuslav Sobotka.
Slíbil také efektivní čerpání evropských fondů. „Musíme teď 
udělat vše pro maximálně rychlé efektivní dočerpání zbylých 
prostředků ještě v těch stávajících operačních programech 
a současně je nutno připravit se rychle na čerpání prostředků 
z fondů EU v rámci nových programů tak, aby první výzvy mohly 
začít být vypisovány z kraje roku 2015,“ uvedl premiér.
Co SP ČR důrazně prosazuje je integrace územního a stavebního 
řízení a také procesu EIA do jednoho řízení, aby se maximálně 
zrychlilo povolování nových staveb. „To je významná reforma, 
která by v rámci legislativy měla proběhnout právě v roce 2015,“ 
uvedl k tomu šéf vlády. Další prioritou vlády je transparentní 
a současně také efektivní a rychlý systém zadávání veřejných 
zakázek jako nástroj podpory výstavby a podnikání. 
Premiér se vyjádřil i k energetice, kde zmínil celoevropsky 
propojené energetické přenosové sítě a rozvoj domácích 
energetických zdrojů. „Jsem přesvědčen o tom, že jádro bude 
i nadále důležitou součástí našeho energetického mixu a že 
se budou rozvíjet obě naše jaderné elektrárny – Temelín 
i Dukovany,“ poznamenal. 
Podpořil i aplikovaný výzkum. Právě se vyjednává s Evropskou 
komisí o novém operačním programu Podnikání pro inovace 

a konkurenceschopnost pro léta 2014 – 2020. Přinést by 
měl takřka 116 miliard korun, což je skoro o 40 procent 
více finančních zdrojů, než bylo vyčleněno pro dobíhající 
operační program Podnikání a investice. Navíc by měl podpořit 
vyšší konkurenceschopnost českých podnikatelů – malých 
a středních. V souvislosti s výzkumem, vývoje a inovacemi 
uvedl, že v návrhu rozpočtu na příští rok je navíc 900 milionů 
korun. „Chci ujistit, že vláda bude na začátku příštího roku 
hledat další finanční zdroje tak, abychom spolupráci průmyslu 
a vědy v rámci aplikovaného výzkumu podpořili,“ uvedl premiér 
další slib. 
Premiér odpověděl i na téma podpory exportu a koordinace 
ekonomické diplomacie. „Vláda projednala posílení prostředků 
na rozšíření sítě našich ekonomických diplomatů. V krátkém 
čase by se měl jejich počet navýšit o 26 osob a v příštím roce 
to bude o dalších 12 ekonomických diplomatů,“ uvedl. Zmínil 
i ekonomickou a personální stabilizací České exportní banky 
(ČEB)  a EGAP. 

red

PRo ZLEPŠEní PoDnIKATELSKého PRoSTřEDí 
A ZLEPŠEní KonKuREncESchoPnoSTI VLáDA Mj. 
PřISLíbILA:

•	 zefektivnění čerpání evropských fondů
•	 investice do infrastruktury a odstranění legislativních 

bariér, které brání její výstavbě
•	 integraci územního a stavebního řízení i procesu EIA 

do jednotného řízení
•	 podporu exportu zajištěním úvěrové pomoci 

i posilováním ekonomické diplomacie, ekonomickou 
i personální stabilizaci ČEB a EGAP

•	 zefektivnění výkonu veřejné správy
•	 podporu zaměstnanosti formou posílení kapacit úřadů 

práce
•	 vytvoření standardního systému řízení oblasti vědy 

a výzkumu
•	 systematické zvyšování výdajů na školství s důrazem 

na základní a střední školy, zavedení povinné maturity 
z matematiky a pilotní testování mistrovské zkoušky 
od roku 2016

•	 zavedení kurzarbeitu

Projev prezidenta SP ČR Jaroslava Hanáka na Sněmu: https://www.youtube.com/watch?v=9wYcIT7oXHM
Krátká reportáž ze Sněmu a účasti SP ČR na 56. MSV Brno: https://www.youtube.com/watch?v=PtdEQmeWb8s
Audio nahrávka celého Sněmu ve formátu MP3: http://www.spcr.cz/files/cz/media/snem/snem2014.MP3
Fotogalerii ze Sněmu: http://www.spcr.cz/media-galerie/snem-sp-cr-2014
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Pojďme podpořit techniku
Kampaň Rok průmyslu a technického vzdělávání má za cíl apelovat na veřejnost 
a také pohnout státní a veřejnou správou i legislativou. 

Na Sněmu Svazu průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) jeho prezident 
Jaroslav Hanák vyhlásil příští rok Rokem průmyslu a technického 
vzdělávání. „Chceme změnit přístup veřejnosti k technickému 
vzdělávání a vnímání průmyslu jako moderní a inovativní 
součásti ekonomiky, která dokáže nabídnout atraktivní práci 
s dobrou perspektivou,“ uvedl Jaroslav Hanák. Současně 
apeloval na firmy, aby se svými akcemi připojily k této aktivitě, 
která by měla zejména zviditelnit existující a fungující podporu 
technického vzdělávání.
Záměr našel pochopení mezi politiky, na Sněmu a při dalších 
příležitostech se k němu přihlásil premiér Bohuslav Sobotka. 
„Je to důležitý a vážný signál, který vláda vnímá. Je mi ctí 
sdělit a potvrdit, že jako předseda vlády přijímám nad tímto 
projektem záštitu. Stejně tak chci potvrdit, že vláda je 
připravena poskytnout tomuto projektu podporu ze státního 
rozpočtu,“ prohlásil šéf vlády. K akci se již přihlásili ministr 
školství, mládeže a tělovýchovy Marcel Chládek, ministr 
průmyslu a obchodu Jan Mládek, ministryně práce a sociálních 
věcí Michaela Marksová-Tominová i hejtman Jihomoravského 
kraje Michal Hašek jako předseda Asociace krajů, zájem 
o spolupráci projevily i další instituce.
V praktické rovině se SP ČR podařilo to, že se v jednotlivých 
resortech diskutuje o podobě jejich zapojení. Například 
ministerstvo školství již přislíbilo, že školám poskytne 
25 milionů korun na stavebnice a další pomůcky. 
Podstatné pro výsledek bude, do jaké míry kampaň vezmou 
za své členské firmy, svazy a asociace. Tou hlavní snahou 
je totiž zviditelnit právě jejich aktivity. K tomu by měl posloužit 
interaktivní web, který by zastřešil relevantní informace 
i spolupráce s mediálními partnery, včetně České televize. 

Záměrem je, vedle konkrétních akcí a propagátorů 
a podporovatelů technického vzdělávání, důrazněji zvedat 
a propagovat požadavky zaměstnavatelů na legislativní 
i nelegislativní změny. Příští rok bude tématem financování 
základních a středních škol, změna školského zákona, řešení 
organizace a obsahu závěrečné zkoušky a mistrovské zkoušky, 
vzorové smlouvy žák-firma, firma-škola, statut pedagogického 
pracovníka pro instruktory a odborníky z praxe. Potřebné bude 
přenesení informací o daňových úlevách pro zaměstnavatele, 
kteří vzdělávají žáky na svých pracovištích, či možnosti čerpání 
evropských prostředků. 
Prakticky by se příští rok mělo podpořit budování krajských 
struktur zainteresovaných subjektů podpory technického 
vzdělávání a přenesení zkušeností z krajů, kde jsou 
už vybudovány a fungují. 
SP ČR se určitě opře o nadaci Depositum Bonum a její krajské 
aktivity technického vzdělávání učitelů, o technické vysoké školy 
v rámci Fóra průmyslu a vysokých škol, agenturu CzechInvest, 
Technologickou agenturu ČR a další subjekty. Ke kampani se 
začínají připojovat členové SP ČR. Jsou to především ti aktivní, 
kteří spolupracují se školami a účastní se projektů. 

red

Bližší informace o Roku průmyslu a technického vzdělávání 
jsou uvedeny na webové stránce SP ČR www.spcr.cz, kde 
je umístěn i formulář pro přihlášení konkrétní akce. Pro 
informace se lze obrátit na ředitele sekce komunikace 
Milana Mostýna, e-mail: mmostyn@spcr.cz, telefon 
739 452 816 nebo na krajské zástupce SP ČR www.spcr.cz/
organy/regionalni-zastoupeni.
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Ceny SP ČR získali  
Miroslav Václavík a ŠKODA AUTO a. s. 

Svaz letos již podruhé udělil své ceny – stalo se tak při příležitosti jeho Sněmu, který 
zahájil letošní ročník Mezinárodního strojírenského veletrhu v Brně. Ocenění předal 
prezident SP ČR Jaroslav Hanák za účasti premiéra ČR Bohuslava Sobotky.

Do Galerie osobností průmyslu byl uveden generální ředitel 
liberecké akciové společnosti VÚTS Miroslav Václavík – duchovní 
otec a ředitel Centra rozvoje strojírenského výzkumu Liberec. Jako 
špičkově vybavené vědecko-výzkumné pracoviště s řadou přístrojů 
unikátních na národní a mnohdy i na mezinárodní úrovni centrum 
vybudovala společnost VÚTS (nástupce libereckého Výzkumného 
ústavu textilních strojů). 
Ocenění společnosti ŠKODA AUTO Cenou za přínos pro rozvoj 
českého průmyslu a regionů podtrhuje význam automobilky pro 
český průmysl a tím i její přínos pro zaměstnanost na domácím 
trhu. Firma v ČR zaměstnává zhruba 25.000 zaměstnanců, dalších 
více než 100.000 lidí pracuje u jejích dodavatelů a dealerů.
Tradice českých výrobních závodů společnosti ŠKODA sahá 
až do 19. století, jedná se proto celosvětově o jednu z mála 
automobilek s více než stoletou historií výroby. Pro výrobu modelu 
Rapid a nových generací modelů Octavia a Fabia společnost 
modernizovala a rozšířila velkou část výrobních provozů v hlavním 
výrobním závodě v Mladé Boleslavi. Závod ve Vrchlabí automobilka 
přeměnila v high-tech továrnu, v níž se vyrábějí převodovky pro 
koncern Volkswagen; nyní se chystá výrazně investovat i do svého 
třetího tuzemského závodu v Kvasinách. Od roku 1991 investovala 
společnost ŠKODA AUTO v ČR více než 280 miliard korun. V roce 
2013 dosáhla obratu 10,3 miliardy korun a na celkovém exportu ČR 
se tak podílela osmi procenty.
ŠKODA AUTO je také jedinou automobilkou v zemi, která 
zde své modely nejen vyrábí, ale i vyvíjí. V technickém vývoji 

automobilky pracuje okolo 1700 specialistů, inženýrů, designérů 
a konstruktérů. Vývojové a technologické centrum značky ŠKODA 
v Česaně u Mladé Boleslavi je čtvrtým největším vývojovým 
centrem koncernu Volkswagen na celém světě. Počátkem září 
uvedla ŠKODA do provozu nové motorové centrum, jehož výstavba 
trvala necelé dva roky. Do tohoto rozšíření vývojového centra 
investovala automobilka společně s koncernem Volkswagen 
zhruba 45 milionů eur – to je v současné době jedna z největších 
průmyslových investic v ČR. 
SP ČR uděluje ceny proto, aby poukázal na osobnosti, které pro něj 
znamenaly přínos, a subjekty, které jsou perspektivní a přínosné 
pro českou ekonomiku. V loňském premiérovém ročníku byli 
oceněni Miroslav Grégr, bývalý ministr průmyslu a obchodu 
a první prezident Svazu průmyslu po jeho obnovení v roce 1990, 
a společnost Severní energetická a.s., která si dokázala vybojovat 
nezávislé a významné místo na trhu s elektrickou energií se snahou 
o výraznou podporu zaměstnanosti v severočeském regionu.

red

Bližší informace o společnosti ŠKODA AUTO a.s. najdete 
na jejích internetových stránkách www.skoda-auto.cz, 
podrobnosti k ocenění za přínos pro rozvoj českého průmyslu 
na internetové stránce www.skoda-auto.cz/news/2014-09-29-
oceneni. O společnosti VÚTS informuje její internetová stránka 
www.vuts.cz.
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Miroslav Václavík: 
Aplikovaný výzkum 
je u nás stále nedoceněn

Strojírenství vždy bylo základním kamenem české ekonomiky a úkolem odborníků 
ve výzkumných ústavech je přinášet pro jeho rozvoj dostatek nápadů. Svým následovníkům 
jej přeje Miroslav Václavík, který byl letos uveden do Galerie osobností průmyslu.

Co pro Vás ocenění v Galerii osobností 
průmyslu znamená?
Tohoto ocenění si vážím a chápu ho 
jako ocenění nejen mé práce ale i práce 
a výsledků celého našeho výzkumného 
ústavu VÚTS a i jako zdůraznění významu 
celého aplikovaného výzkumu, který je 
u nás stále nedoceněn.
Jaké jste měl pocity při přebírání ceny 
na Sněmu Svazu průmyslu a dopravy ČR 
(SP ČR)?
To je těžké popsat. Pocit radosti i hrdosti nad 
tím, že jsem strojním inženýrem, který snad 
v životě něco dokázal.
Jak hodnotíte snahy SP ČR o podporu 
výzkumu v ČR?
Snaha SP ČR a jeho pana prezidenta 
Jaroslava Hanáka o podporu zejména 
aplikovaného výzkumu a vývoje je 
významná a důležitá a velmi si jí vážím.
Co je největší překážkou kvalitního výzkumu 
v ČR a jak by ji bylo možné odstranit?
Problémem je snaha rozdělit podporu 
výzkumu a vývoje pokud možno všem bez 
ohledu na výsledky a přínosy pro HDP 
a zaměstnanost. Rovněž je třeba změnit 
poměr podpory základního a aplikovaného 
výzkumu ve prospěch AV, jak tomu je 
ve vyspělých zemích.
Jak hodnotíte přístup současné vlády 
k výzkumu a vědě?
Současná vláda výzkum a vývoj 
v proklamacích podporuje a nelze jí upřít 
dobrou snahu, například v navýšení 
rozpočtu na výzkum a vývoj, ale konkrétní 

kroky k odstraňování starých chyb by mohly 
být realizovány rychleji.
Jaké jsou Vaše dnešní cíle v profesionálním 
životě?
Jsem už, bohužel, příslušníkem odcházející 
generace a mé osobní cíle jsou tomu 
úměrné. Chtěl bych, aby náš výzkumný 
ústav VÚTS, kde jsem pracoval celý život, 
a naše nové výzkumné centrum CRSV 
prosperovaly a aby zde i do budoucna 
vznikaly takové inovace srovnatelné 
s vynálezem tryskového tkaní. Chtěl bych 

ještě dosáhnout toho, aby naše výzkumné 
centrum v Liberci dosáhlo ještě širší 
evropské dimenze, než má dosud.
Co byste popřál svým následovníkům 
ve výzkumných ústavech?
Svým následovníkům ve výzkumných 
ústavech přeji dostatek nápadů a kreativity, 
aby se jim dařilo udržet anebo ještě posílit 
náš průmysl a zejména strojírenství, které 
byly od dob Rakouska klíčovým oborem pro 
naši ekonomiku.

jnd

Prof. Ing. Miroslav Václavík, CSc. je duchovním otcem a ředitelem Centra rozvoje 
strojírenského výzkumu Liberec, které společnost VÚTS (nástupce libereckého 
Výzkumného ústavu textilních strojů) vybudovala jako špičkově vybavené 
vědecko-výzkumné pracoviště s řadou přístrojů unikátních na národní a mnohdy 
i na mezinárodní úrovni. Ředitelem VÚTS byl jmenován po roce 1989 a také jeho 
zásluhou ústav nyní prosperuje, na rozdíl od většiny tehdejších oborových výzkumných 
ústavů, které se nedokázaly transformovat do nových podmínek a bohužel zanikly. 
Zaměřil se na stroje vyrábějící technické textilie a dokázal inženýry přesvědčit, že 
jejich nápady najdou uplatnění i v jiných oborech, zejména při vývoji mechanismů 
pro obráběcí, sklářské, bižuterní a další stroje.
Zabývá se i řadou dalších aktivit a zastával mnoho významných funkcí. Kromě řízení 
firmy stíhal vést katedru na vysoké škole a zabývat se vedle vzdělávání i výzkumem. 
Je členem rady programu TIP při MPO; byl rovněž členem akademického sněmu 
a dozorčí rady České akademie věd, členem Národního komitétu a exekutivy 
Mezinárodní federace pro teorii strojů a mechanismů, členem výboru České 
společnosti pro mechaniku, členem oborové rady Textilní fakulty Technické 
univerzity v Liberci, členem komisí pro obhajoby diplomových a doktorských prací. 
Je členem výzkumné rady TAČR a prezidentem Inženýrské akademie ČR. Pronikl 
i do zámořského světa výzkumu a inovací. V roce 2000 byl jmenován profesorem 
v oboru konstrukce strojů a zařízení.
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Zlatou medaili MSV  
si z Brna odvezlo pět finalistů
Prestižní ocenění Zlatá medaile si letos z MSV Brno odvezla pětice z 25 výrobců finálových 
exponátů. Odbornou porotu zaujaly například průmyslový robot, mobilní chemická 
analytická laboratoř, software pro měřící stroje či hřídel ze speciální oceli.

Také letos byl jako každoročně na programu zahajovacího 
večera Mezinárodního strojírenského veletrhu (MSV) 
Brno vyhlašovací ceremoniál soutěže Zlatá medaile MSV. 
Vyhlašovateli soutěže byli Svaz průmyslu a dopravy ČR 
(SP ČR) a Vysoké učení technické, akci zorganizovaly 
Veletrhy Brno, a.s.

Soutěž je nastavena tak, aby vítězné exponáty byly vybírány 
maximálně objektivně. To jí dodává vysokou kvalitu 
a odpovídající prestiž. Přihlášené výrobky jsou nejprve bodově 
ohodnoceny dle kritérií formulovaných kdysi ekonomy 
Františkem Valentou a Radimem Vlčkem, které dnes užívají 
velké firmy pro vnitřní audity. Poté exponáty hodnotí a selektuje 
odborná porota. Sedmnáctičlenné mezinárodní hodnotitelské 
komisi letos předsedal děkan Fakulty strojního inženýrství VUT 
Brno Jaroslav Katolický, zástupcem SP ČR byl jeho čestný člen 
Karel Šperlink.

Zlatou medaili za nejlepší inovační exponát v průmyslové 
automatizaci, měřící, řídící, automatizační a regulační 
technice získal Průmyslový robot LBR iiwa, který vyrábí firma 
KUKA Roboter GmbH. Tento robot slouží k přímé spolupráci 
s člověkem i ve velmi citlivých úkonech. „Zlatá medaile 

za nejinovativnější exponát v kategorii průmyslová 
automatizace je pro nás potvrzením toho, že náš nový produkt 
je opravdu mimořádnou novinkou na trhu s průmyslovými 
roboty. Jsme rádi, že jsme tuto novinku mohli v našem 
regionu střední a východní Evropy uvést právě na na MSV,“ 
řekl zástupce společnosti KUKA Roboter Radek Velebil.

V kategorii nejlepší inovační exponát – komerční produkt 
zvítězilo zařízení FREEFORMER pro výrobu funkčních 
plastových dílů firmy ARBURG GmbH + Co KG. Technologie 
umožňuje bez existence forem vyrábět plně funkční plastové 
díly přímo z jejich 3D modelů, a to z běžně dostupných 
granulátů. Rovněž výroba požadovaných dílů je ojedinělá, 
kdy jsou nanášeny malé kapky plastové taveniny. 

Zlatou medaili za nejlepší inovační exponát vzniklý 
prokazatelně ve smluvní spolupráci firem s výzkumnou 
organizací (výzkumnými organizacemi v ČR a SR) a v rámci 
vývojových projektů dotovaných státem získal exponát 
rLIBS – mobilní laboratoř pro dálkovou chemickou analýzu, 
kterou vyrábí Středoevropský technologický institut (CEITEC) 
VUT v Brně a vystavovalo jej právě Vysoké učení technické 
v Brně. Laboratoř slouží k rychlé bezkontaktní prvkové 

❶ ❷ ❸
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analýze povrchů předmětů prostřednictvím laserového pulzu 
v průmyslových provozech i v terénu.

Zlatou medaili za nejlepší inovační exponát vzniklý ve smluvní 
spolupráci firem s výzkumnou organizací získala Západočeská 
univerzita v Plzni za dutou hřídel z ultravysokopevné oceli, 
kterou vystavoval Svaz kováren ČR. Hřídel byla vyrobena 
originální technologií kalení a přerozdělení. Tím vznikl 
výrobek s mezí pevnosti přes 2000 MPa při tažnostech přes 
10 % a s únavovou pevností 1300 MPa.

V kategorii Zlatá medaile za nejlepší inovační exponát v měřicí 
technice získal cenu Dotykový software pro souřadnicové 
měřící stroje TouchDMIS. Výrobcem je firma Next Metrology 
Software s. r. o. a vystavovala jej společnost Topmes s. r. o. 
Software je určen pro měření na souřadnicových měřících 
strojích s využitím CAD modelů.

Poslední zlatou medaili si odnesl prof. Ing. Miroslav Václavík, CSc. 
za celoživotní technickou tvůrčí práci a inovační činy. ❻

Vítězové soutěže obdrželi sošku a diplom. Všechny 
nominované exponáty obdržely certifikát, kterým pak byly 
označeny přímo v expozici po celou dobu konání veletrhu. 
Rovněž se jim dostalo prezentace v odborných médiích 
mediálních partnerů veletrhu a v tiskových zprávách 
společnosti Veletrhy Brno, a.s. Ocenění i nominovaní 
vystavovatelé měli tak možnost využít svého úspěchu již 
v době největší koncentrace cílových skupin.

SP ČR spolu s Českomoravskou elektrotechnickou asociací 
a Zväzem elektrotechnického priemyslu SR pozval účastníky 
soutěže i členy poroty na společenský večer s výborným 
vínem a slivovicí za hudebního doprovodu rockové skupiny 
ELKO BAND.

Jan Proksch
Sekce hospodářské politiky SP ČR
jproksch@spcr.cz

Zlaté medaile MSV 2014 
znají své majitele:
Vysoké učení technické v Brně – za rLIBS – mobilní 
laboratoř pro dálkovou chemickou analýzu cenu převzal 
vedoucí výzkumný pracovník Karel Novotný ❶

Svaz kováren ČR – za dutou hřídel z ultra-vysokopevné 
oceli vyráběnou vnitřním přetlakem plynu zatepla 
s integrovaným termomechanickým zpracováním 
cenu převzali ředitel Svazu kováren ČR Pavel Horečka 
a spoluautor projektu Ivan Vorel (s plaketou) ❷

Topmes s.r.o. – za dotykový software pro souřadnicové 
měřicí stroje TouchDMIS cenu převzal ředitel vývoje Štěpán 
Hřivna ❸

KUKA Roboter CEE GmbH – za průmyslový robot LBR iiwa 
cenu převzal ředitel firmy Jindřich Vaňous ❹

ARBURG spol. s r.o. – za FREEFORMER – zařízení pro výrobu 
funkčních plastových dílů novou patentovanou technologií 
AKF/APF – cenu převzal jednatel společnosti Jaroslav Novák ❺

Podrobnosti o exponátech oceněných v letošním ročníku 
MSV najdete na internetové stránce http://www.bvv.cz/
msv/msv-2014/zlata-medaile/ocenene-exponaty1/.

❹ ❺ ❻
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Konference 10 let ČR v EU 

Stálý zástupce Svazu u BUSINESSEUROPE v Bruselu Tomáš Pirkl na MSV vystoupil 
na konferenci, jejíž účastníci hodnotili prvních deset let členství ČR v Evropské unii. 
Poukázal jak na přínosy, tak na přetrvávající bariéry jednotného trhu.

Budování jednotného trhu mezi 28 státy EU a slaďování mnohdy 
technických norem vycházejících z odlišných podmínek 
jednotlivých zemí vyžaduje čas, uvedl Tomáš Pirkl (na fotografii). 
Další bariéry podle něj souvisejí s tím, jakým způsobem se někdy 
rozhodnutí v EU přijímají. „V minulosti jsme byli nejednou svědky 
toho, že EU přistoupila ke krokům, u nichž nebyla vypracována 
kvalifikovaná hodnocení dopadů, nebo tato hodnocení byla 
upozaděna v rámci snah lídrů a komisařů zapsat se do historie 
a zanechat za sebou pomníčky,“ poznamenal na konferenci 
nazvané 10 let ČR v EU, kterou Svaz průmyslu a dopravy ČR 
(SP ČR) ve spolupráci s Českou spořitelnou a dalšími subjekty 
uspořádal 1. října v rámci programu 56. Mezinárodního 
strojírenského veletrhu Brno.
Tomáš Pirkl dále pooukázal na problémy Evropy v globální 
konkurenci, kdy je evropský byznys znevýhodňován. „Podívejme 
se na celkové daňové zatížení. To je v poměru k HDP v EU 
o přibližně 50 procent vyšší než v USA a o 30 procent vyšší 
než v Japonsku. Ceny elektřiny pro průmysl jsou v EU více než 
dvojnásobné než v USA či v Rusku a zhruba o pětinu vyšší než 
v Číně. Právě Čína letos předhání EU v intenzitě výdajů na vědu 
a výzkum a následuje tak Japonsko, Jižní Koreu a USA,“ uvedl. 
Připomněl rovněž, že pokud má Evropa tento nelichotivý klesající 
trend zastavit, musí přistoupit ke změnám – a to i v oblasti 
institucionální a také v tom tom, jak a jaká rozhodnutí přijímá.

Náznaky zlepšení
Podle Tomáše Pirkla se přesto objevují náznaky změn 
k lepšímu. „Ta nejvýraznější souvisí s formováním nové 
Evropské komise, které právě v těchto dnech vrcholí. To, 
jak její šéf Juncker rozdělil portfolia a tím vytyčil priority, že 
vytvořil nové pracovní týmy, v nichž vzájemně se prolínající 

návrhy budou od začátku vytvářeny společně vícero komisaři, 
naznačuje vůli ke změně,“ uvedl.
Současně upozornil na to, že tuzemský byznys se musí 
intenzivněji zajímat o dění v EU a prosazovat své zájmy například 
účastí ve veřejných konzultacích. „To je nástroj, kdy předhodí 
široké veřejnosti tu či onu vizi či nápad k posouzení. Sama 
procedura rozhodně není ideální a po zásadním vylepšení 
konzultací a hlavně jejich vyhodnocování evropský byznys 
dlouhodobě volá. Problém je nicméně i v tom, že někdy 
od firem žádné návrhy či komentáře nepřicházejí, na rozdíl 
od nejrůznějších neziskových organizací,“ prohlásil.
Členské firmy TTIP podporují.
Dalším tématem fóra byla připravovaná dohoda – Transatlantické 
obchodní a investiční partnerství (TTIP) mezi EU a USA. 
„Pro evropský i americký byznys je to historická příležitost,“ 
uvedl ve svém příspěvku k tématu Pavel Fára, zástupce Sekce 
mezinárodních vztahů SP ČR. Informoval o výsledcích šetření 
mezi členskými firmami SP ČR, z nichž vyplynulo, že k dohodě 
mají buď pozitivní, nebo neutrální vztah. „Nesetkali jsme se 
s tím, že by některá z nich byla proti dohodě,“ konstatoval.
Podle jeho názoru přímý dopad dohody na růst českého HDP 
sice nemusí být významný, přesto by její přijetí pro českou 
ekonomiku znamenalo přínos. „Výrazně se zvýší objem obchodu 
mezi EU a USA a to se nutně promítne i do bilance evropských 
zemí, které se Spojenými státy příliš neobchodují,“ vysvětlil. 
Připomněl, že dohodě připravované již delší dobu stále stojí 
v cestě řada překážek – za největší z nich označil různé 
zájmové skupiny a fámy či dezorientační kampaně, jimiž chtějí 
přijetí dohody překazit. „Považujeme za důležitou kvalitní 
a transparentní komunikaci s občanskou společností, odbory 
i dalšími stranami,“ dodal Pavel Fára.

red
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Úspěšná dekáda Česka v EU – 
a co dál?
Prvních deset let členství ČR v Evropské unii můžeme hodnotit pozitivně. Abychom 
byli schopni ekonomickou prosperitu zvyšovat i do budoucna, je potřeba přijít 
se strukturálně novým modelem fungování ekonomiky.

Životní úroveň průměrného obyvatele ČR je na tak vysoké 
úrovni, na jaké nebyla nikdy v minulosti. Do značné míry za to 
může i zapojení naší země, ekonomiky a společnosti, do projektu 
integrace starého kontinentu, který nabývá podoby Evropské unie.
Když jsme v roce 2004 do EU vstupovali, byli jsme považováni 
za zemi ekonomicky slabší, ale zato s obrovským růstovým 
potenciálem. Ve vzduchu byly stále cítit relikty „železné opony“ 
a dělení na vyspělý Západ a zaostalý Východ. Nyní v roce 
2014 Evropa opět není vnímána jako homogenní hospodářský 
blok, nicméně dělící linie se otočily o 90 stupňů a v (nejen) 
ekonomických debatách jsou zmiňovány odpovědný Sever 
a zadlužený Jih. Česká ekonomika patří do první skupiny. 

Statistika a ratingy: „success story“
Zařazení po bok Německa, zemí Beneluxu či Skandinávie se 
odráží i v pokračující konvergenci (ekonomickém dohánění 
západní Evropy). Za uplynulých deset let se HDP na obyvatele 
naší země zvýšil ze 67 % průměru EU15 v roce 2003 na 74 % v roce 
2013. Vykázaný pokrok zastiňuje skutečnost, že v ostatních zemí 
středoevropského regionu bylo dohánění ještě rychlejší.
Přiřazení ČR k nezadluženému Severu potvrzují i úvěrové ratingy, 
které potvrzují, že i v očích zahraničních investorů jsme si 
výrazně polepšili pověst a pro některé z nich sloužíme v dobách 
dluhové krize eurozóny i jako „bezpečný přístav“ pro jejich 
investice. Budeme se zlepšovat i nadále?

Zlaté české hlavičky
Současný ekonomický model vychází z lidového rčení o „zlatých 
českých ručičkách“. Česko je ve světě vnímáno jako země v srdci 
Evropy, ve které se díky své tradici, kvalitní, ale přitom vůči 
západní Evropě levné pracovní síle vyplatí budovat výrobní 
závody zejména typu montoven a především v automobilovém 
průmyslu.  
Domnívám se, že do budoucna je tento model neudržitelný, jak 
ostatně ukazují příklady přesunu podobných jednoduchých 
výrob do zemí na (jiho)východ od našich hranic. Hlavním 

úkolem pro další dekády by měla být změna ekonomického 
modelu, aby generace našich dětí a vnuků měly důvod 
používat rčení o „zlatých českých hlavičkách“. Tedy 
budovat ekonomiku založenou na znalostech, zaměřovat 
se na průmyslovou výrobu s vyšší přidanou hodnotou 
a podporovat výzkum, vývoj a inovace.
Jak jsme v této disciplíně úspěšní, ilustruje například 
index globální konkurenceschopnosti z dílny Světového 
ekonomického fóra (WEF). Podle čísel za rok 2014 jsme 
obsadili 37. příčku na světě. V rozletu nás brzdí kvalita 
institucí a nižší schopnost inovovat.

Rychle na „domácí úkoly“!
Co musíme pro žádoucí změnu ekonomického modelu udělat? 
Splnit si své „domácí úkoly“. Na tuzemské scéně zachovejme 
naši hlavní devízu v podobě stabilizované makroekonomiky 
s relativně nízkým, i když rostoucím veřejným dluhem. Zapojme 
více fondy EU do podpory high-tech výroby, kvalitnějšího 
vzdělávání, rozvoje start-upů. Zlepšeme výkonnost a kvalitu 
servisu veřejných institucí, eliminujme korupci. V oblasti zdanění 
pak preferujme stabilitu před každoročními či ještě častějšími 
změnami daňových parametrů.
Vůči EU unii buďme sebevědomým, ale kooperujícím 
partnerem. Národní zájmy se lépe hájí vyjednáváním 
u společného bruselského stolu než trucováním na domácím 
dvorku. V evropské agendě se staňme advokáty dalšího 
otevírání trhů, ať již toho vnitřního v oblasti služeb, 
tak i těch mezinárodních typu co nejširšího záběru 
transatlantického partnerství s USA. V oblasti regulace se 
zaměřujme na principy smart regulation (používání přesných 
chirurgických řezů na úkor plošných náletů). Méně je občas 
více. A eurem se nestrašme. Když má úspěch na Slovensku, 
není důvod, aby ho nemělo i u nás.

Jan Jedlička
EU Office – Česká spořitelna, a.s. 
jjedlicka@csas.cz
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Thajsko perspektivním 
odbytištěm českých výrobků
O tom, že české výrobky mají stále lepší jméno i u zákazníků na druhém konci světa, 
svědčí rostoucí zájem Thajců o produkty českých firem. Vyplynulo to z příspěvků 
účastníků business fóra „Thajsko-české partnerství v průmyslu a obchodu“ na MSV Brno.

Fórum Svaz průmyslu a dopravy ČR 
(SP ČR) uspořádal ve spolupráci s Federací 
thajského průmyslu, Thajské rady pro 
investice a Velvyslanectvím Thajského 
království v Praze 30. září v rámci 
programu Mezinárodního strojírenského 
veletrhu na brněnském Výstavišti.
Vzájemný obrat obchodu mezi ČR 
a Thajskem v loňském roce dosáhl 
1,28 miliardy dolarů, v roce 2010 to bylo 
dokonce 1,69 miliardy dolarů. „Vynasnažíme 
se, aby toto číslo v roce 2015 vzrostlo na dvě 
miliardy dolarů,“ uvedl ve svém úvodním 
příspěvku thajský velvyslanec v ČR Vitavas 
Srivihok. Jeho slovům naslouchalo asi pět 
desítek účastníků fóra, přes polovinu z nich 
tvořili zástupci 14 thajských firem, zbytek 
byli Češi.
Z ČR se do Thajska vyvážejí zejména 
strojní a elektronická zařízení a také 
mléko a mléčné výrobky, naopak z Thajska 
dovážíme klimatizace, komponenty 
pro elektroniku, textil a ovoce. Dovoz 
thajského zboží do ČR přitom výrazně 
převažuje, v loňském roce tak obchodní 
bilance skončila v minusu bezmála 
miliardu dolarů v neprospěch ČR.
Pomoci českým exportérům umístit 
jejich výrobky na thajském trhu, který 
pro ně může být navíc otevřenou vstupní 
branou do dalších zemí společenství 
ASEAN, má od letošního roku za úkol 
přímo v Bangkoku nově otevřená 
kancelář CzechTrade. „Jsme schopni 
českým firmám přímo na místě pomoci 
kontaktovat vhodné partnery,“ uvedl 
ředitel kanceláře Jan Lembas. Čechy 
v Thajsku navíc čekají příležitosti nejen 

k vývozu zboží, ale i zájem o výrobní 
kooperaci i jejich investice.
„Perspektivními obory pro české 
firmy na thajském trhu jsou produkce 
energetických zařízení jak pro výrobu 
klasické energie i z obnovitelných zdrojů, 
tak i environmentální technologie – tedy 
odpadové hospodářství. Vítané jsou 
i zemědělské a potravinářské stroje,“ 
dodala ředitelka Sekce mezinárodních 
vztahů SP ČR Dagmar Kuchtová.
Zájem thajských firem i průmyslových 
a obchodních asociací o rozšíření 
obchodu s Evropou včetně ČR stále 
vzrůstá. Thajská delegace na MSV 
Brno dojela už před rokem a následné 
aktivity thajské strany vedly k tomu, že 
organizátoři veletrhu letos právě Thajsko 
vybrali jako jeho „Special Guest Country“.
Obchodní kontakty s Thajskem SP ČR 
rozvíjí dlouhodobě. Již v lednu 2013 

uspořádal do země podnikatelskou 
misi, která doprovodila tehdejšího 
ministra průmyslu a obchodu Martina 
Kubu. Zástupci SP ČR rovněž podepsali 
dohodu o spolupráci s  Thajskou federací 
průmyslu, jež nastartovala poměrně 
intenzívní setkávání podnikatelů. 
Partnerská organizace FTI (Federation 
of Thai Industries) organizovala 
thajskou misi do ČR v září 2013 při 
příležitosti 1. zasedání Smíšené 
komise pro hospodářskou spolupráci 
mezi ČR a Thajským královstvím. 
Setkání podnikatelů z obou zemí bylo 
na programu nejen letošního, ale 
i loňského Mezinárodního strojírenského 
veletrhu Brno.

Blanka Jakubcová
Sekce mezinárodních vztahů SP ČR
bjakubcova@spcr.cz

Tabulka: Vývoj zahraničního obchodu mezi ČR a Thajskem (v tisících USD)

Položka 2009 2010 2011 2012 2013

Obrat 1 236 139 1 693 175 1 516 216 1 402 112 1 287 027

Vývoz ČR 76 459 107 732 135 280 160 713 155 954

Dovoz ČR 1 159 680 1 585 443 1 380 936 1 241 399 1 131 073

Bilance (ČR) -1 083 221 -1 471 711 -1 245 656 -1 080 687 -975 119

Zdroj:  Český statistický úřad

Informace o Thajsku najdete na internetové stránce http://www.thaiembassy.cz/, 
o FTI (Federation of Thai Industries) najdete na internetové stránce  
http://www.fti.or.th/2011/eng/index.aspx.
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Generální ředitel společnosti Siemens Eduard Palíšek provedl stánkem 
své firmy na MSV Brno hosty včetně prezidenta SP ČR Jaroslava Hanáka 
(čtvrtý zleva) a ministra průmyslu a obchodu Jana Mládka (vlevo). 

Regionální spolupráce byla jedním z témat Business dne Ruské federace, 
v Rotundě brněnského Výstaviště, který je již tradičně součástí programu 
MSV. Aktivnější přístup české vlády a jednotlivých krajů při navazování 
kontaktů s ruskými regiony doporučil SP ČR.  

Na MSV zasedalo Fórum průmyslu a vysokých škol, kde SP ČR 
reprezentoval viceprezident P. Juříček. Fórum spolu se svým novým 
předsedou - rektorem ČVUT Petrem Konvalinkou se přihlásilo 
k Roku průmyslu a technického vzdělávání.

Účastníci „Setkání průmyslu 
MSV 2014“ odměnili potleskem 
dosavadního generálního ředitele 
SP ČR Zdeňka Lišku, který na konci 
září odešel do důchodu.

K tradicím prohlídek na MSV Brno pro významné hosty již patří přípitek 
burčákem z jihomoravských vinic.

Svaz průmyslu a dopravy ČR, Českomoravská elektrotechnická asociace (ELA) 
a Zväz elektrotechnického priemyslu SR uspořádaly v Robotickém parku v pavilonu 
Z společenský večer „Setkání průmyslu MSV 2014“ s účastníky soutěže Zlatá medaile 
a dalšími významnými hosty.
O hudební produkci se postarala firemní rocková kapela ELKO BAND.
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Dagmar Kuchtová:  
Prioritou  
je klientský přístup
Zlepšení spolupráce s členskými firmami i oborovými 
svazy, posílení odborné kapacity a silněji znějící hlas 
českého průmyslu v Bruselu – to vše si při nástupu 
do funkce klade za cíl nová generální ředitelka 
Svazu Dagmar Kuchtová. Zeptali jsme se jí na změny, 
které hodlá zavést v práci sekretariátu.
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Při nástupu do funkce jste uvedla, že vaší prioritou je klientský 
přístup ke členským firmám. Co to bude znamenat v praxi?
Svaz si musí své členy více hýčkat. Chtěla bych pro ně – oborové 
asociace a svazy i členské firmy – nastavit pravidelnou péči, 
abychom jim jasně dávali najevo výhody, které jim ze členství 
vyplývají, a upozorňovali je na služby, jež mohou využívat. Zajímá 
nás, kde vidí přidanou hodnotu svého členství i to, co zde naopak 
postrádají. 
Je třeba lépe nastavit systém péče o „klienta“, být s ním 
v častějším kontaktu a mít od něj zpětnou vazbu. Ráda bych 
napomohla zlepšení práce expertních týmů Svazu. Určitě 
bychom měli diskutovat o tom, jak naši členové hodnotí jejich 
fungování a přínosy a zda odpovídají jejich představách. Chtěla 
bych, aby týmy a závěry jejich práce byly vnímány jako jeden 
z důležitých benefitů pro naše členy a aby se do nich zapojili další 
zainteresovaní odborníci. Chci také častěji jednat s našimi členy 
v regionech a osobně se seznamovat s jejich názory a problémy.

Jaké chystáte po nástupu do funkce změny ve fungování 
sekretariátu SP ČR?
Jednoznačně ode mne představenstvo očekává změny, které 
zajistí i změna práce sekretariátu. Intenzivně se věnuji posílení 
její efektivity. Nyní si dělám přesnější obrázek o činnostech 
jednotlivých sekcí a pracovních týmů.
Silnou stránkou Svazu jsou zkušení odborníci s hlubokou znalostí 
svých oblastí. Mým úkolem je najít způsob, jak tuto odbornou 
kapacitu posílit. Moje cílová představa je, že budeme využívat tyto 
zkušené odborníky s dlouholetou praxí, které postupně doplníme 
o  mladší kolegy, kteří mohou přinášet nové pohledy na věci, 
nové nápady a nová řešení. 

Uvedla jste, že hodláte v Bruselu posílit hlas českého průmyslu. 
Jak toho docílíte?
Chybí nám větší propojení témat, která řešíme doma, s těmi, 
která přicházejí z Bruselu. Řadu věcí se nám již podařilo 
nastavit, máme schopného delegáta v Bruselu při Konfederaci 
evropského podnikání BUSINESSEUROPE, na Svazu funguje 
EU tým, setkáváme se s europoslanci. Otevíráme témata, která 
členy zajímají a hledáme jejich řešení. Velmi dobře se rozvíjí 
spolupráce s týmem státního tajemníka pro evropské záležitosti 
Tomáše Prouzy. Přesto je zřejmé, kde musíme naše snahy posílit 
a kam zacílit. Již teď pracuji na tom, aby se věci víc komunikovaly 
s firmami, abychom byli včas varováni a neřešili problémy až 
následně. K tomu potřebujeme aktivnější spolupráci, zejména pak 
s českými europoslanci. Určitému posunu by mohlo napomoci 
personální posílení sekce zabývajícími se EU.

Hovořila jste i o posílení role svazu u odborníků a v regionech ...
Očekávám od našich regionálních manažerů, že budou v rámci 
zlepšení klientského servisu aktivně komunikovat s členy Svazu, 

vědět o jejich potřebách a požadavcích. Každá členská firma 
v kraji by určitě měla znát svého krajského manažera a měla 
by vědět, jaké služby nabízí. Krajští manažeři by se měli více 
zapojit do regionálních aktivit. Pro nás je důležité využít k tomu 
i krajských tripartit. Jejich úkolem je i získávat nové členy. 
V každém případě musí být v regionech víc vidět a slyšet.

Za pár měsíců začne Rok průmyslu a technického vzdělávání, 
čekají nás oslavy 25 let od založení SP ČR. Jak se na ně chystáte?
Vlastně jsme tím vyslyšeli volání našich členů po tom, abychom 
vedle intenzivního tlaku na legislativní změny vzdělávacího 
systému upozornili kampaní na dlouhodobě přetrvávající 
problémy nedostatku technicky vzdělaných pracovníků. Považuji 
to za věc nás všech. Každý, kdo přispěje svou aktivitou či akcí, 
kterou rádi pomůžeme zviditelnit, posílí výsledek kampaně. Věřím, 
že společným úsilím dosáhneme cíle – změnit vnímání průmyslu 
veřejností jako nositele hodnot a rozvoje a přístup rodičů i žáků 
a studentů k technickému vzdělávání. 
Příprava Roku průmyslu a technického vzdělávání je v plném 
proudu, je to kapacitně i finančně velmi náročný projekt, 
ale společně to zvládneme. Největší část koordinace leží na sekci 
komunikace, rozbíhá se spolupráce s příslušnými ministerstvy 
a  externími partnery a nedílnou součástí bude síť našich 
regionálních manažerů. 
Co se týká oslav 25 let Svazu, důstojně je zvládneme. Je to příležitost 
k ohlédnutí po tom, co se podařilo ve prospěch podnikatelů prosadit 
a ocenit ty, kteří se o to v rámci Svazu nejvíce zasloužili. 

Na co se v nové funkci těšíte?  
A je také něco, čeho byste se v ní obávala?
Zní to jako klišé, ale pro mě osobně je to velká výzva. Vážím si 
této příležitosti dokázat, že i ve druhé třetině kariéry je možné 
odpovědět na takovouto novou výzvu. Tím spíše, že v historii 
Svazu je poprvé ve vedení žena. Doufám, že to zvládnu a podaří se 
mi naplnit většinu úkolů, které ode mne představenstvo čeká.

A co bude nová funkce znamenat pro váš osobní život?
Určitě to bude časově náročné, ale z toho takovou obavu 
nemám. Řadu let jsem v pozici zástupkyně generálního ředitele 
současně zastávala časově velice vytíženou pozici ředitelky Sekce 
mezinárodních vztahů. To neznamenalo jen organizování misí, ale 
i spoustu jiné práce, která zabírala hodně času – přípravu strategií 
a koncepcí a zahrnovala řadu jednání i společenské akce, které 
k této práci patří. Nebojím se toho, že bych měla mnohem méně 
času, ale některé úkoly samozřejmě budou těžší. Věřím, že se mi 
podaří v nejbližší době vytvořit tým, který mi bude oporou.

Jiří Janda
Sekce komunikace SP ČR
jjanda@spcr.cz
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Klubový večer s guvernérem ČNB

Říjnové klubové setkání se uskutečnilo v reprezentačních prostorách České bankovní 
asociace. Nebylo to náhodou, naším hlavním hostem byl guvernér České národní  
banky Miroslav Singer.

První a očekávané téma byly devizové intervence. Miroslav Singer 
srozumitelným způsobem vysvětloval i tak komplikovaná témata, 
jako jsou teoretické možnosti ovlivňování cyklu ekonomiky 
a stabilizační funkce banky  pomocí měnových nástrojů.  Zmínil 
historii cílování inflace i jeho úspěšnost. Zdůraznil i zahraniční 
zkušenosti v jednotlivých zemích a působení vnějších vlivů 
na specifikum českého prostředí. Zajímal se i o zkušenosti členů 
klubu v konkrétních podnicích.
Hosté se ptali i na názor na zavedení eura v České republice. 
Je stále zřejmější, že náš vstup do eurozóny je nejen ekonomickou 

otázkou, ale i otázkou politického rozhodnutí, uvedl guvernér. 
Připomněl i závazek této vlády, která v programovém prohlášení 
deklaruje postup v připravenosti na tento akt.
Večer byl příjemný. Doufejme, že byl dalším krokem k plánované 
intenzivnější oboustranně prospěšné komunikaci mezi centrální 
bankou a podnikatelskou veřejností.

Ludmila Nutilová
poradkyně generální ředitelky SP ČR
lnutilova@spcr.cz
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Média na podzim:  
Sněm i podpora exportu
Problematika technického vzdělávání začíná být v médiích módní vlnou.  
A to Rok průmyslu a technického vzdělávání, který bude nejen pro Svaz jedním  
z nosných témat pro rok 2015, ještě nezačal. 

Patří k tradici Sněmu Svazu průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) při 
zahájení podzimního Mezinárodního strojírenského veletrhu 
v Brně, že o tuto vrcholnou diskusní platformu byznysu 
s představiteli vlády v čele s jejím předsedou projevují média 
enormní zájem. Letos byl projev prezidenta SP ČR Jaroslava 
Hanáka vysílán on-line Českou televizí, závěry sněmování 
podpořila tisková konference za účasti šéfa i viceprezidentů 
SP ČR a rovněž premiéra Bohuslava Sobotky spolu s ministry 
průmyslu a obchodu Janem Mládkem a školství, mládeže 
a tělovýchovy Marcelem Chládkem. Informace o Sněmu, 
oceněních, která udělil, jeho doprovodných akcích i o vyhlášení 
příštího roku Rokem průmyslu a technického vzdělávání vyšly 
v příloze Hospodářských novin i v dalších médiích. 

Média se o téma techniky zajímají
Přestože začátek zmíněné aktivity se teprve blíží, již nyní média 
vsadila na rostoucí vlnu zájmu o technické obory a o téma 
stále palčivěji pociťovaného nedostatku technicky vzdělaných 
pracovníků. Například Deník citoval viceprezidenta SP ČR 
Pavla Juříčka, který poukázal na 4500 nástrojářů, kteří dnes 

chybějí našemu průmyslu. Jejich nedostatek se navíc podle Pavla 
Juříčka do roku 2020 zdvojnásobí. V rozhovoru pro Hospodářské 
noviny viceprezident SP ČR Jan Rafaj uvedl, že také firmy 
v Moravskoslezském kraji začínají cítit nedostatek kvalitní 
pracovní síly. „Profese jako zámečník, svářeč, strojník, technolog, 
ty jsou nedostatečné. A my se už dnes díváme za hranice regionu, 
abychom byli schopni naši potřebu do budoucna ustát,“ řekl. 
Další média zaznamenala názor Jiřího Ciencialy, viceprezidenta 
SP ČR a vládního zmocněnce pro Moravskoslezský a Ústecký 
kraj, který prohlásil: „Bohužel jsme si zrušili dobře fungující 
školský systém, zejména technické vzdělávání, a teď se pracně 
k tomu vracíme. Věřím ale, že se blýská na lepší časy. Vláda už 
si potřebu uskutečnit zásadní změny uvědomuje a připojila se 
k naší výzvě“.

Potíže s financováním exportu
Mediálně přínosným počinem SP ČR byla zářijová tisková 
konference, která měla poukázat na nedostatky exportního 
financování. Problémy exportní banky a v návaznosti na to 
i pojišťovny EGAP prakticky paralyzovaly podporu exportního 
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České firmy vystavovaly v Uzbekistánu
Jedním z možných odbytišť českých výrobků je středoasijský Uzbekistán. Svaz se zde 
v září podílel na představení výrobků českých firem na mezinárodních výstavách – 
UzEenergy Expo 2014 a UzStroyExpo 2014 v Taškentu.

Uzbekistán se stává zajímavým teritoriem pro možné uplatnění 
českých výrobků, a to zejména průmyslových technologií 
a technologií pro zajištění chodu a modernizaci infrastruktury. 
Mezinárodní výstavy v Taškentu se tak mohou stát účinnou 
platformou pro prezentaci českého výrobního potenciálu. 
Možnosti prezentovat zde své produkty na společném stánku 
v září využilo 13 českých průmyslových a obchodních společností. 
Společnou prezentaci navrhl Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) 
a realizovala ji společnost Integra s.r.o. Ze všech 13 účastnických 
zemí měla právě ČR největší expozici. O produkci a služby 
českých firem projevili zájem zástupci místních státních institucí, 
privátních společností i zpravodajských médií. 

Uzbekistán je z hlediska českého exportu dlouhodobě perspektivní 
a zajímavá země, především v oblasti dodávek zařízení, technologií 
a služeb pro oblast energetiky, těžby nerostných surovin, dopravní 
infrastruktury či zpracovatelský průmysl.
Spolupráce mezi společnostmi z ČR a Uzbekistánu se postupně 
rozvíjí, a to za podpory SP ČR, jenž nyní podepsal dohodu 
o spolupráci se společností Uzbek-Czech Business Alliance. Jejím 
cílem je pomáhat českým firmám expandovat na uzbecký trh. 

Olga Zuláková
Sekce mezinárodních vztahů SP ČR
ozulakova@spcr.cz

financování, jedné z nejdůležitějších součástí podpory českého 
vývozu. Hospodářská komora ČR a SP ČR  proto vyzvaly vládu, 
aby zasáhla, napsaly Hospodářské noviny. „Jediné, co exportéři 
žádají, jsou stejné podmínky, jaké mají v souboji o zakázky 
jejich zahraniční konkurenti. Všechny vyspělé země pomáhají 
zákazníkům svých exportérů získávat úvěry. Do některých 
teritorií je bez toho téměř nemožné dodávat,“ řekl při setkání 
s novináři viceprezident SP ČR Radek Špicar, jenž mediálně 
zabodoval i účastí ve sledovaném pořadu ČT Otázky Václava 
Moravce, kde se pustil do ožehavého tématu minimální mzdy 
či problematiky dochodů. Postoj SP ČR obhajoval v debatě 
s ministryní práce a sociálních věcí Michaelou Marksovou 
a předsedou asociace samostatných odborů Bohumírem Dufkem. 
Radek Špicar je však hojně citován v médiích i v souvislosti 
s šetřením SP ČR a ING Pojišťovny ohledně firemních benefitů. 
Výsledky zjištění mezi členskými firmami jsou totiž už od srpna 
„porcovány“ a nabízeny médiím postupně. 

Klimatické náklady nesou firmy
Citovaným tématem byla i energetika a ceny energií v Evropě. 
Ekonomický list E15 odkázal na propočty Boston Consulting 
Group, že kvůli drahým energiím budou výrobní náklady 
v Británii, Německu, Francii či Itálii v roce 2015 o 8 až 18 procent 
vyšší než v USA. V reakci na situaci v ČR citoval list experta 
SP ČR Jakuba Víta: „Jedenáct z patnácti starých členských zemí 
EU mají systém zvýhodnění pro své průmyslové firmy. Tam 

průmysl klimatická politika nezajímá, protože necítí její náklady. 
V Česku nesou firmy 83 procent nákladů klimatické politiky.“
Podzimní dny před komunáními volbami přinesly další téma, jímž 
bylo doporučení odborů, aby zaměstnanci vyjednávali o růstu 
mezd pro příští rok o 5 procent. V pořadu Interview ČT 24 pozici 
SP ČR obhajoval Jaroslav Hanák. Jeho slova o silném „přestřelení“ 
plošných odborových požadavků citovala mnohá média. 

Nová povinnost pro firmy
A ještě jedním problémem se v souvislosti se SP ČR média zabývala, 
a to tím, že zhruba 2700 firmám, které platí spotřební daně, přibude 
od počátku roku nová povinnost. Začnou úřadům posílat klíčové 
údaje o svém hospodaření. Na jejich základě experti celní správy 
pro každou z nich sestaví finanční analýzu a rozhodnou, zda splňují 
podmínku nutnou pro udělení povolení k činnosti – ekonomickou 
stabilitu. Společnosti, které přísným testem neprojdou, budou 
muset skončit. V reakci na změnu viceprezident SP ČR Josef Holub 
poukázal na to, že firmy jsou neustále zavalovány administrativními 
nároky. „Zatímco zmiňované opatření se týká malého okruhu 
podnikatelů, jsou tu jiná, která se týkají všech firem,“ zmínil jeho 
slova týdeník Ekonom s odkazem na zavádění kontrolního hlášení 
pro plátce DPH.

Milan Mostýn
ředitel Sekce komunikace SP ČR
mmostyn@spcr.cz
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Podnikatelská mise  
do Francie

Přes 20 českých firem využilo příležitosti účastnit se podnikatelské mise organizované 
Svazem a seznámit se tak přímo na místě s obchodními i investičními příležitostmi  
pro české podniky ve Francii.

Při setkáních s francouzskými firmami v rámci programu 
podnikatelské mise, která doprovázela prezidenta ČR Miloše 
Zemana do Francie začátkem září, se mluvilo zejména 
o oboustranné podpoře investic. Česká delegace se v Paříži 
setkala s více než 70 zástupci významných francouzských 
podniků (např. Alstom, EDF, Airbus, IVECO BUS, Ubifrance, 
Société Général) na půdě MEDEF (Mouvement des entreprises 
de France), který je partnerem Svazu průmyslu a dopravy ČR 
(SP ČR) již od roku 1991. 
Součástí programu mise bylo podnikatelské fórum, na němž se 
hovořilo zejména o podmínkách investování v ČR. Francouzští 
podnikatelé se zajímali například o plánované projekty 
v oblasti dopravní infrastruktury včetně spojení pražského 
letiště s centrem města rychlostní tratí.  Poukazovali však 
také na velmi často se měnící podmínky pro podnikání včetně 
daňových předpisů.

Velvyslanectví ČR v Paříži umožnilo účastníkům podnikatelské 
delegace další setkání s francouzskými protějšky v rámci 
semináře, jehož součástí bylo také několik desítek individuálních 
jednání. Potvrdilo se zde, že pro francouzské firmy je ČR 
atraktivním místem pro podnikání.
Zajímavou částí programu bylo představení obchodních příležitostí 
v několika afrických zemích, např. Kamerunu, Burkině Faso 
či Alžírsku. Většina zemí z oblasti západní Afriky potřebuje 
realizovat projekty na zlepšení dopravní infrastruktury, řeší 
problémy v oblasti vodního hospodářství, plánuje průzkum ložisek 
nerostných surovin a jejich těžbu a také rozvoj zpracovatelského 
průmyslu, pro který hledají dodavatele vhodných surovin.

Blanka Jakubcová
Sekce mezinárodních vztahů SP ČR
bjakubcova@spcr.cz
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SP ČR:  
Podpořte exportní financování
Více než dvě pětiny firem poukazují na limitující faktor ztíženého přístupu k financování 
a pojištění exportu ČEB a EGAP. Svaz spolu s dalšími organizacemi vyzval vládu, 
aby zlepšila systém financování exportu. 

Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP ČR), jeho Platforma exportérů 
sdružující významné vývozce a Hospodářská komora ČR vyzvaly 
českou vládu, aby pomohla nastavit plně funkční systém 
exportního financování. „Nepožadujeme žádné dotace, ale 
úvěrování solidních zákazníků a dobrých projektů v rizikových 
teritoriích, kde samy podniky bez podpory státu neobstojí,“ 
stojí ve výzvě, kterou podpořili svou účastí na tiskové 
konferenci 22. září v Praze viceprezident SP ČR Radek Špicar, 
tajemnice Platformy exportérů SP ČR Inez Krautmannová 
a prezident Hospodářské komory ČR Vladimír Dlouhý. Akce se 
zúčastnilo i několik zástupců významných exportérů, mezi nimi 
Marek Kýhos, finanční ředitel Škoda Transportation a zástupci 
firem jako PSJ, PSG, Doosan, ALTA, Škoda JS, UNIS a Papcel.
Jak potvrzuje exkluzivní šetření SP ČR mezi jeho členskými 
firmami – exportéry, přes dvě pětiny z nich (43 %)  vyjadřuje 
obavy z dostupnosti exportního financování a pojištění, které 
zajišťují Česká exportní banka (ČEB) a Exportní garanční 
a pojišťovací společnost (EGAP). Z toho pětina vyjadřuje 
zásadní obavy nepříznivých vlivů v souvislosti s financováním 
jejich exportu. Více jak polovina firem (55 %) poukazuje na to, 
že jejich export bude ovlivněn omezením poptávky v Německu. 
Téměř tři čtvrtiny exportérů (72 %) hovoří o tom, že je ovlivní 
konflikt na Ukrajině a sankce vůči Rusku, z toho export téměř 
30 % procent respondentů bude ovlivněn zásadně.

Jak vyplývá z šetření, na které opověděla téměř stovka firem, 
z toho 56 podniků s ročním obratem větším než 100 milionů 
korun, necelá polovina respondentů (46 %) očekává pro letošní 
a příští rok zvýšení exportu.  Zhruba dvě pětiny očekávají 
přibližně stejný výsledek jako v loňském roce a takřka pětina 
předpokládá snížení exportu. Jedním z rizikových faktorů 
je přitom otázka financování a pojištění. V této souvislosti 
zhruba dvě třetiny firem (63 %) pokládají ČEB a EGAP 
za zásadní faktor podpory exportu.

Export je klíčový
Význam multiplikačního efektu exportu lze doložit na tom, 
že každá miliarda korun z exportní zakázky přináší 
do tuzemské ekonomiky v následujících deseti letech 
2,2 miliardy korun a vytváří 1750 nových pracovních míst. 
Každá koruna ve státní podpoře exportu znamená 0,32 Kč 
v dalším vývozu, což je dvakrát více než v Německu.
V letošním roce však export prochází těžkou zkouškou, 
která může výrazně zbrzdit nadějné oživení z počátku roku. 
Konflikt na Ukrajině, sankce vůči Rusku a válka na Středním 
východě a další rizika znesnadňují získávání a dokončování 
zakázek. Exportéři upozorňují, že si ČR nemůže dovolit 
zablokování klíčových institucí, kterými ČEB a EGAP jsou. 
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Apelují proto na vládu, aby jim věnovala pozornost tak, 
aby plnily své poslání, na kterém závisí řada exportérů.
Systém podpory exportu mají všechny země OECD. Primárním 
nástrojem jsou státní pojišťovny, sekundárním státní banky. 
Nejrozvinutější země mají, stejně jako ČR, obojí (například 
Německo, Finsko, Japonsko, Korea, ale i Čína). Nejvyspělejší 
zemí v podpoře exportu z OECD je dnes Německo, jehož firmy 
jsou v řadě zemí největšími konkurenty našich exportérů.
Nyní jsou české podniky v řadě zemí znevýhodněny. Například 
německá státní pojišťovna pojišťuje splatnost úvěrů 
do Běloruska z 95 %, zatímco EGAP má nastaven limit 85 % 
a je tak přísnější než přikazuje koncensus OECD. Roste tlak 
na zpřísňování podmínek úvěrů a pojištění, které zachází 
do oblasti pokusu o „bezrizikové financování“ a to je z principu 
nedosažitelné. Paralelně s tím se objevují silné tendence 
ke snížení rozsahu a zúžení spektra krytí bankám EGAP 
(včetně ČEB). Roste administrativní náročnost a náklady všech 
stran a pojištění se prodražuje. Úvěrování ČEB se za rok 2014 
objemově markantně snížilo.

Diskuse je potřebná
SP ČR i Hospodářská komora jsou připraveny diskutovat 
s vládou i s vedením obou institucí tak, aby fungovalo 
financování exportu a současně se minimalizovala rizika pro 
státní rozpočet. Cílem by mělo být vyrovnané hospodaření 
obou institucí v dlouhodobém horizontu. Takto jsou nastaveny 
i zahraniční instituce, jako například německá pojišťovna 
Euler Hermes, francouzská COFACE, holandský Atradius či 
finská Finvera.
ČEB a EGAP pomohly českému exportu přežít krizi, která 
i díky nim nedopadla na český průmysl a zaměstnanost plnou 
silou.  I díky nim se čeští výrobci posunuli ze subdodavatelů 
do role generálních dodavatelů, což je velký úspěch po mnoha 
letech úsilí. Potvrdilo se tak, že státní proexportní instituce 
mohou podržet průmysl v těžkém období, kdy komerční banky 
zastavily dlouhodobé financování. Průmysl si uvědomuje, 
že během tohoto období obě instituce akumulovaly i řadu 
nesplácených pohledávek. Apeluje však na vládu, aby jejich 
řešení nevedlo k zablokování obou institucí a celého systému 
exportního financování.
Cílovým stavem je akceschopný a flexibilní EGAP, jehož 
podpora má značný multiplikační efekt na příjmy státního 
rozpočtu a zaměstnanost, a resuscitovaná ČEB na podporu 
významných transakcí v krizových obdobích či  krizových 
teritoriích a při podpoře vstupu na nová teritoria.

red

VýZVA SVAZu PRůMySLu A DoPRAVy ČR 
A hoSPoDářSKé KoMoRy ČR K PoDPořE ČESKého 
ExPoRTu 

Vyzýváme vládu České republiky, aby učinila kroky 
zajišťující nezbytnou podporu českým exportérům, kteří jsou 
zasaženi nepříznivým politickým a ekonomickým vývojem 
v řadě tradičních teritorií. V této situaci potřebujeme plně 
funkční a flexibilní systém exportního financování, bez 
kterého nemůže být exportní průmysl i nadále tahounem 
české ekonomiky zajišťujícím zaměstnanost, růst HDP 
i příjmů státního rozpočtu.
Nepožadujeme žádné dotace, ale úvěrování solidních 
zákazníků a kvalitních projektů v rizikových teritoriích, 
kde samy podniky bez podpory státu neobstojí.
Nechceme nic nestandardního, chceme stejné podmínky, 
jaké mají naši konkurenti. Potřebujeme, aby EGAP a ČEB 
fungovaly jako efektivní a flexibilní státní proexportní 
instituce v souladu se standardy OECD.
Jsme připraveni zapojit se do probíhajícího dialogu 
o systému exportního financování, neměňme však jeho 
základní koncept. Problémy ČEB nesmějí být důvodem pro 
omezování rozsahu a výše podpory poskytované přes EGAP, 
a to jak ČEB tak ostatním komerčním bankám na trhu. Ať se 
ČEB soustředí na profesionalizaci svého fungování v jeho 
rámci a EGAP na zvýšení flexibility svých služeb.
Naším cílem je funkční a flexibilní EGAP s jasně danými 
podmínkami, které budou nadále srovnatelné se zahraniční 
konkurencí, a jehož podpora má značný multiplikační efekt 
pro příjmy státního rozpočtu a zaměstnanost. Naším cílem 
je resuscitovaná ČEB k podpoře významných transakcí 
v krizových obdobích, v rizikových a nových teritoriích 
a v průmyslových oborech senzitivních pro komerční sektor.
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Jak vyřešit problémy s daňovým 
zvýhodněním VaVaI?
Zachování stávajícího daňového zvýhodnění výzkumu a vývoje a respektování jeho 
současných pravidel, to jsou hlavní body, na nichž našli shodu odborníci na setkání, které 
Svaz uspořádal v září.

Je nutné respektovat právní systém a systém daňových řízení, 
shodli se 23. září zástupci firem, výzkumných organizací 
a poradenských společností na setkání uspořádaném Svazem 
průmyslu a dopravy ČR (SP ČR), kteří prezentovali své návrhy 
na zlepšení současného problematického stavu při odpočtu daně 
na podporu výzkumu a vývoje. 
SP ČR na základě výsledků debaty požádá Ministerstvo financí 
o otevření diskuse k možnostem nezávislého posouzení 
odborníky, kteří by zhodnotili relevantnost daňového odpočtu. 
Jednou z variant může být interní pokyn pro finanční správce, 
aby v případě pochybností před rozhodnutím měli možnost 
firmu upozornit na pochybnost a firma by si mohla sama požádat 
o posudek u vybraných certifikovaných institucí/osob pro daný 
obor, který by následně finančnímu správci poskytla. SP ČR 
se také se žádostí o spolupráci obrátí na Radu vlády pro výzkum, 
vývoj a inovace. 
Dalším krokem bude setkání zástupců SP ČR s náměstkyní 
ministra financí Simonou Hornochovou, která již vyzvala 
k předložení sporných případů, které by sloužily pro školení 
finančních úřadů. 
Čeho se vlastně celá problematika týká? Od roku 2005 si firmy 
mohou na výzkum, vývoj a inovace (VaVaI) uplatnit odečitatelnou 
položku od základu daně; od letošního ledna byla možnost 
odpočtu rozšířena o nakupovaný výzkum. Daňové zvýhodnění 
mohou využívat firmy, které na daný výzkum nečerpají jiné 
veřejné prostředky na VaVaI. Tento nástroj využívá již přes tisíc 
firem, které si například v roce 2012 snížily daňový základ o 10,5 
miliardy korun a ušetřily tak 1,99 miliardy korun. Zvýhodnění 
hraje roli také při rozhodování zahraničních investorů. 
Jednoznačně nejvíce ušetřily firmy ze zpracovatelského 
průmyslu, dále ICT a vědecké organizace. 

Hlavními problémy jsou rozdílné výklady finančních úřadů, 
nejasná hranice ocenitelného prvku novosti a stále častější 
nekompetentnost poradenských firem. Některé firmy (především 
z oboru automobilového průmyslu) musí vrátit státu na daních 
miliony korun. První sporný případ se již dostal až k Nejvyššímu 
správnímu soudu. Snahou Ministerstva financí je vytvořit 
skupinu odborníků, která sepíše pro finanční úřady pravidla 
na posuzování, co je výzkum, a co už není.
Vyzýváme členy SP ČR, kteří se setkali s problémy při 
uznatelnosti daňového zvýhodnění VaVaI, aby nám zaslali 
informace o svých sporných případech, které by měly sloužit 
při školení finančních úřadů. Proto je nezbytný souhlas firmy 
se zveřejněním. 

Jan Proksch
Sekce hospodářské politiky SP ČR
jproksch@spcr.cz

STAnoVISKo SP ČR  
K DAňoVéMu ZVýhoDnění VýZKuMu:

•	 Aktualizace výkladu Ministerstva financí k jednotnému 
postupu při uplatňování odpočtu na podporu výzkumu 
a vývoje

•	 Obnova školení finančních úřadů a odborníků
•	 Vytvoření skupin odborníků, kteří by zhodnotili 

relevantnost daňového odpočtu
•	 Potřeba zapojit Radu vlády pro výzkum, vývoj a inovace
•	 Vyslání delegace k náměstkyni ministra financí Simoně 

Hornochové.

+ilu výzkum
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Z říjnové schůze 
Poslanecké sněmovny Parlamentu
Ve třetím, tedy posledním čtení, byly schváleny zákony, které postupují do Senátu. 
Upozorňujeme na některé zákony z těch, které s nejvyšší pravděpodobností  
budou platit od příštího roku.

Jedná se zejména o tyto zákony:
•	 o státní službě,
•	 o daních z příjmů, 
•	 o dani z přidané hodnoty, 
•	 o veřejném zdravotním pojištění,
•	 o elektronických komunikacích,
•	 o podmínkách obchodování s povolenkami na emise 

skleníkových plynů.
Zvýšenou pozornost věnujme zákonům, které byly projednány 
v prvním čtení, to znamená, že jejich projednávání se posune 
na půdu jednotlivých výborů a jejich podoba se tedy ještě může 
změnit. Kromě velmi sledovaného zákona o státním rozpočtu jsou 
to především tyto zákony:

Vládní návrh zákona o spotřebních daních  
Předkládaná řádná novela zákona o spotřebních daních souvisí 
s jednou z priorit vlády, kterou je přijetí opatření nezbytných 
ke zlepšení efektivity výběru daní a zamezení zneužívání 
a obcházení daňových předpisů. Do zákona se navrhují dva hlavní 
okruhy změn. První je komplexní změna v koncepci povolovacích 
řízení. Jedná se o zpřísnění úpravy procesu povolovacích řízení 
tak, aby byl maximálně omezen počet rizikových subjektů, 
kterým je umožněno nakládat s vybranými výrobky podléhajícími 
spotřební dani a které neskýtají dostatečné záruky, že budou 
činnost provádět v souladu s platnými právními předpisy. S tím 
souvisí i povinnost prokazovat ekonomickou stabilitu podnikatele.  
Druhou hlavní změnou je zavedení zvláštního registru osob 
nakládajících se zvláštními minerálními oleji. Součástí řádné 
novely zákona o spotřebních daních je rovněž změna zákona 
o povinném značení lihu. Navrhuje se dílčí úprava nastavení kaucí 
osob povinných značit líh. Zavádí se též další pásmo kauce pro 
velmi malé subjekty. 

Vládní návrh zákona o dani z přidané hodnoty
Hlavní změny, které jsou předmětem řádné novely zákona o dani 
z přidané hodnoty, souvisí opět s bojem proti daňovým únikům. 

Je to v prvé řadě rozšíření systémů „reverse charge“ neboli 
režimu přenesení daňové povinnosti v návaznosti na dobrovolnou 
implementaci unijního práva. Dále změny týkající se zvláštního 
režimu pro investiční zlato, jejichž cílem je omezit jeho zneužití 
a z toho plynoucí daňové úniky. Jedná se i o zavedení kontrolního 
hlášení, které by mělo umožnit správci daně včasné získání 
údajů uskutečněných zdanitelných plnění a uplatnění nároku 
na odpočet daně, na základě kterých je možno účinněji zabránit 
daňovým únikům. Vzhledem k tomu, že je zapotřebí poskytnout 
dostatečný časový prostor pro přípravu na řádné plnění povinností 
související s kontrolním hlášením, navrhuje se jeho zavedení až 
od roku 2016. 
Součástí řádné novely zákona o dani z přidané hodnoty je také 
odstranění nejasností v uplatnění daně z přidané hodnoty 
a osvobození od této daně u nemovitých věcí vzniklých 
po schválení nového občanského zákoníku nebo zavedení režimu 
přenesené daňové povinnosti u dodání nemovitých věcí v případě, 
kdy se plátce po uplynutí časového testu pro osvobození rozhodne 
uplatnit daň. Dále se navrhuje zachovat dosavadní výši obratu pro 
povinnou registraci plátců, tedy jeden milion korun, a zrušit tak 
schválené snížení tohoto limitu na 750 tisíc korun. 

Novela zákona o posuzování vlivů  
na životní prostředí 
Změny se týkají  závaznosti výstupů z procesu posuzování vlivů 
na životní prostředí ve verifikačním závazném stanovisku, 
zavedení konzultativní formy účasti dotčené veřejnosti 
v povolovacích řízeních, v účasti vybraných příslušníků 
dotčené veřejnosti v povolovacích řízeních a přístupu 
veřejnosti k soudní ochraně. 

Ludmila Nutilová
poradkyně generální ředitelky SP ČR pro legislativní proces
lnutilova@spcr.cz
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Aktuální otázky trestní odpovědnosti právnických osob
Trestní odpovědnost právnických osob představuje pro podnikatelskou sféru nezanedbatelné riziko, a to zejména z důvodu 
nepříliš povedené aktuálně platné legislativní úpravy – zákona o trestní odpovědnosti právnických osob (zákon č. 418/2011 Sb. – 
„zákon o TOPO“). 
Jeho aplikace přináší řadu problémů – namátkou lze zmínit například pojetí přičitatelnosti, pravidla pro „vyvinění“ právnické 
osoby, obavy z možnosti zneužití tzv. zajišťovacích opatření, nerespektování práva právnické osoby na obhajobu či chybějící úpravu 
možného souběhu postavení právnické osoby jako osoby obviněné a osoby poškozené.
Připravovaná koncepční novelizace tohoto zákona má navíc podstatně rozšířit okruh trestných činů, za něž může být právnická 
osoba trestně odpovědná. Místo řešení zmíněných aplikačních problémů tak může současnou situaci ještě podstatně zhoršit. 
V praxi za relativně krátkou dobu účinnosti zákona o TOPO už vyvstaly závažné aplikační problémy a objevují se i snahy o jejich 
využívání či dokonce zneužívání orgány činnými v trestním řízení. Chystaná novela tyto skutečnosti pomíjí, naopak rozšířením 
okruhu trestných činů, za něž mohou právnické osoby odpovídat, může jejich problémy ještě více prohloubit. Proto Svaz průmyslu 
a dopravy ČR proti zamýšlené novele aktivně vystupuje, jeho připomínky však její předkladatel ignoroval. O úskalích příslušné 
legislativy a návrzích jejího řešení informujeme na internetové stránce www.spcr.cz.

red

Státní rozpočet pro rok 2015
Vláda schválila rozpočet s deficitem ve výši 100 miliard korun při celkových výdajích 
1.218 miliard korun a příjmech 1.118 miliard korun. Schválený deficit je tak větší  
než skutečný deficit v loňském roce a zřejmě i větší, než bude skutečný výsledek  
rozpočtu pro letošní rok.

Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) podpořil závazek vlády 
nepřesáhnout tříprocentní hranici poměru deficitu veřejných 
rozpočtů k HDP. Uvítali bychom nižší deficit, který by odrážel 
reálné možnosti ekonomiky. Uvědomujeme si ale výši podílu 
mandatorních výdajů, nutnost systémových změn, křehkost 
ekonomického oživení i řadu vnitřních dluhů z minulosti. 
Alespoň částečnou snahu vlády vnímat při sestavování rozpočtu 
význam investic tak představitelé SP ČR na jednání tripartity 
hodnotili kladně. V příštích letech, zejména při růstu HDP, 
ale budeme požadovat snižování deficitu i systémové změny, 
které by se odrazily ve veřejných financích.
O rozpočtových záměrech vlády jsme získali první informace 
zhruba v červnu. I když šlo jen o hrubou pracovní verzi dokumentu, 
který neobsahoval příliš konkrétností, vnímáme jeho předložení 
jako vstřícný krok od vlády. Letos jsme také nevnímali výraznou 
„přestřelenost“ ekonomických předpokladů, jako tomu často bylo 
v posledních letech.  Naše predikce však přes mírně převažující 
optimismus mezi podnikateli byly trochu opatrnější. Upozornili 
jsme na existující rizika a požádali vládu, aby měla připravené 
alternativní scénáře a nedošlo k ohrožení investičních priorit. 

SP ČR vítá navýšení prostředků pro dopravní infrastrukturu. 
Reálné výsledky jsou ale závislé také na podmínkách pro 
efektivní využití prostředků a v případě infrastruktury jejich 
skutečném celkovém vyčerpání. V této souvislosti SP ČR 
v současnosti například pracuje na zavedení konceptu 
jednotného povolovacího řízení u liniových staveb. 
V oblasti podpory exportu došlo k navýšení dotace na podporu 
exportu pro ČEB na 1,54 miliardy korun a zvýšení základního 
kapitálu o 1 miliardu korun. Kriticky jsme se vyjádřili 
například k rozpočtu na vědu a výzkum, kde jsme požadovali 
navýšení rozpočtu TA ČR minimálně o 700 mil. Kč tak, aby byl 
podpořen program EPSILON – jediný nový program na podporu 
průmyslového výzkumu. 
Připomínky SP ČR k rozpočtu předložené tripartitě v září lze 
nalézt na http://www.spcr.cz/stanoviska-sp-cr/stanovisko-k-
navrhu-statniho-rozpoctu.

Bohuslav Čížek
analytik Sekce hospodářské politiky SP ČR
bcizek@spcr.cz
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EU v čekacím modu?

Legislativní smršť předcházející květnovým volbám do Evropského parlamentu, 
kdy instituce chrlily jednu normu za druhou, je minulostí.  
Končící Evropská komise sice udržuje určitý základní chod, nicméně výraznější 
rozhodnutí nechává až na nový sbor komisařů.

Evropská unie se nyní ocitla v jakémsi „čekacím modu“ nejméně 
do doby, než se dotvoří definitivní podoba Evropské komise 
(EK). Evropský parlament už vesměs rozdělil, kdo bude mít co 
na starosti, ale ještě chvíli mu potrvá, než se mašinérie vrátí 
naplno do běžných kolejí. Klid je to ale přesto jen zdánlivý, neboť 
i tak se v EU dějí významné věci, jejichž výsledky budou či by 
mohly mít zásadní dopady na český i evropský průmysl.

Energeticko-klimatický klinč
Zcela klíčovou věcí je v tomto směru dojednávání nového 
klimaticko-energetického rámce pro rok 2030. Složité debaty 
o nastavení cílů, jejich závaznosti a hlavně o tom, jak se mezi 
země rozdělí masivní náklady, jež si realizování vizí ambiciózního 
balíku vyžádá, byla ve chvíli sepisování tohoto článku ještě 
v plném proudu. Jasné bylo pouze to, že rozporů bylo hodně 
(jde přece jen o obrovské peníze a dlouhodobé závazky) a že 
ať už bude výsledek jakýkoli, bude to kompromis, který se až 
na výjimky nebude plně líbit téměř nikomu, ač ho možná všichni 
na tiskových konferencích po summitu 23.–24. října budou 
označovat za historický či průlomový.  

Únik uhlíku
Evropský byznys i Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) 
v souvislosti s rámcem vytýkají Bruselu kromě jiného i to, 
že balík zatím konkrétně neobsahuje informaci, jakým způsobem 
se po roce 2020 bude řešit otázka konkrétních opatření 
na ochranu průmyslových odvětví ohrožených tzv. únikem 
uhlíku. Aby toho ale nebylo málo, ve výboru pro životní prostředí 
europarlamentu se v září objevil návrh rezoluce z dílny zeleného 
nizozemského europoslance Eickhouta, který se únikem uhlíku 
zabýval, a to v období ještě před rokem 2020. 

Eickhout doporučoval, aby EP odmítl rozhodnutí EK stanovující 
na roky 2015 až 2019 seznam odvětví ohrožených únikem uhlíku, 
kterým jsou zdarma přidělovány povolenky. Výbor nakonec tento 
návrh, který by mohl mít pro některá odvětví zničující dopady, 
odmítl. Ovšem hlasování bylo jen těsné o pouhých několik hlasů. 
Přijetí rezoluce podpořil mimo jiné i český europoslanec Pavel 
Poc (ČSSD), zatímco proti byla Kateřina Konečná (KSČM), což je 
zajímavé i z toho pohledu, že česká vláda vedená ČSSD rozhodnutí 
EK podpořila a odmítnutí rezoluce vítá.  Hlasování ve výboru bylo 
rovněž jakýmsi lakmusovým papírkem pro to, co je od tohoto 
klíčového výboru EP možné v příštích pěti letech čekat. 

Viceprezident čističem
Další věcí, která z poslední doby zaslouží pozornost je 
skutečnost, že šéf budoucí EK Juncker svého prvního 
místopředsedu Timmermanse v pověřovacím dopisu vyzval, 
aby mu během tří prvních měsíců zanalyzoval návrhy a iniciativy 
připravené končící Barrosovou komisí a posoudil, zda by nebylo 
lepší je stáhnout nebo alespoň zásadně upravit. Zde se skrývá 
potenciál i pro zástupce byznysu. Nabízí se zde šance upozornit 
znovu u některých věcí, které jsme v minulosti kritizovali, na to, 
jaké dopady by mohly mít na konkurenceschopnost evropských 
podniků a ekonomiky. Z dosavadních Junckerových prohlášení 
se totiž zdá, že právě důraz na konkurenceschopnost by měl být 
jedním z hlavních pilířů jeho komisařského sboru. Skrývat by se 
pod tím měla i snaha zabývat se při přijímání unijních legislativ 
a návrhů reálnými hodnoceními dopadu, čehož jsme bohužel 
v minulosti mnohokrát nebyly svědky.

Tomáš Pirkl
stálý zástupce SP ČR u BUSINESSEUROPE
tpirkl@spcr.cz
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Iniciativa pro střední a východní 
Evropu v Karlových Varech
Lídři průmyslových a zaměstnavatelských svazů střední a východní Evropy se v říjnu sjeli 
do Karlových Varů, aby se věnovali aktuálním tématům na evropské scéně – ekonomické 
situaci, změnám v institucích EU i krizi na Ukrajině a sankcím s ní spojenými. 

Do Karlových Varů se ve dnech 9. – 10. října sjeli zástupci 
svazů z Rakouska (IV), Chorvatska (HUP), Maďarska (MGYOSZ-
BUSINESSHUNGARY), Slovenska (RÚZ) a Slovinska (ZDS). Jednání 
v roli hostitele zahájil viceprezident SP ČR Stanislav Kázecký, 
účastníky pozdravil primátor Petr Kulhánek. 
Účastníci informovali o ekonomické a politické situaci 
ve svých zemích. 
•	 Zářijová zpráva Evropské komise (EK) 

o konkurenceschopnosti ukázala, že ekonomika 
začíná pozvolna oživovat, růst je však stále křehký. 
BUSINESSEUROPE v podzimním hospodářském výhledu 
odhaduje letošní růst HDP v EU na 1,4 procenta, v eurozóně 
na jedno procento. Ze členů iniciativy se jen Rakousko 
podle hodnocení EK dostalo do skupinky zemí s vysokou, 
i když stagnující průmyslovou konkurenceschopností. 
ČR, Maďarsko a Slovensko patří mezi země s mírnou, 

avšak zlepšující se konkurenceschopností, a Slovinsko 
a Chorvatsko spadly mezi země s mírnou, ale stagnující 
průmyslovou konkurenceschopností.

•	 Nový Evropský parlament (EP) i EK přinášejí průmyslníkům 
a podnikatelům regionu příležitost podílet se na agendě. 
Inovativní struktura EK, systém viceprezidentů, metoda 
týmové spolupráce a přerozdělení portfolií si vyžádá 
přehodnocení tradičních přístupů spolupráce byznysu 
s institucemi, zejména s EP. 

•	 Rakouský svaz průmyslu připravil přehlednou analýzu 
politického spektra EP. Členové iniciativy představili 
své komisaře a komisařky, zhodnotili jejich portfolia 
z perspektivy byznysu a dohodli se na důslednější 
a efektivnější spolupráci s delegacemi svých zemí v EP. 

•	 Vývoj kolem Ukrajiny a třetí vlna sankcí EU proti Rusku 
komplikují život podnikům. Řada zemí regionu vykazuje 
vysoký podíl průmyslu, zejména zpracovatelského, na HDP. 
Účastníci stojí za principy dohodnutými BUSINESSEUROPE 
– podporou Ukrajiny i EK a v jejích rozhodnutí, udržení 
obchodních kontaktů s Ruskem a posílení energetické 
nezávislosti. Jednotlivé svazy čelí konkrétní situaci 
ve svých zemích, spolupracují s vládami, podporují své 

Iniciativa průmyslových svazů střední a východní Evropy  
(CEE-Iniciativa) vznikla v roce 2005. Schází se dvakrát ročně 
a její předsednictví rotuje. Věnovala se již mnoha důležitým 
otázkám společným  pro zaměstnavatele a podnikatele regionu.
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podniky a odhadují současné i potenciální škody a dopady 
na zaměstnanost.

•	 Členské svazy se shodly na tom, že pokud budou sankce 
pokračovat, může to mít během příštích dvou let pro 
průmysl a podnikání vážné důsledky – ztrátu trhů, 
zpřetrhání partnerských vztahů, finanční dopady i  úbytek 
pracovních míst. 

•	 Účastníci zhodnotili závěry zářijové Rady pro konkurence-
schopnost, která přinesla podporu společnému politickému 
cíli pro podíl průmysl na HDP EU (20 %) a promítnutí 
průmyslové konkurenceschopnosti do všech politik EU.

Závěry:
•	 Prioritou EU je podpořit investice, posílit růst, uspíšit reformy, 

snížit nezaměstnanost a přinést nové pracovní příležitosti, 
zejména mladým lidem.

•	 Účastníci se dohodli na důslednější a efektivnější spolupráci 
s delegacemi svých zemí v EP. Počátkem roku 2015 zorganizuje 
CEE-Iniciativa v Bruselu setkání na vysoké úrovni, kde by 
podnikatelé regionu sdělili lídrům své priority a očekávání.

•	 Úlohou EK by mělo být pomoci členským státům 
přeorientovat a diverzifikovat exportní strategie, zpřístupnit 
nové trhy a posílit pozice na nich. S tím souvisí ambicióznější 
a odpovědnější přístup EK ke směrování společné 
obchodní politiky a dojednání vyvážených a spravedlivých 
dvoustranných dohod o volném obchodu (FTAs) 
a komplexních hospodářských a obchodních dohod (CETAs).

Vladimíra Drbalová 
Sekce mezinárodních vztahů SP ČR – Mezinárodní organizace a EU
vdrbalova@spcr.cz

Jednočlenná kapitálová společnost
Evropská komise (EK) navrhla zavést nový typ společnosti s ručením omezeným 
s jediným společníkem s cílem podpořit malé a střední podniky a usnadnit jejich 
podnikání přes hranice. Návrh vyvolal rozporuplné reakce.

Směrnice by vyžadovala, aby členské státy do svého 
vnitrostátního práva zavedly právní formu společnosti 
Societas Unius Personae (SUP), která by se řídila 
harmonizovanými pravidly a vnitrostátním právem státu 
statutárního sídla. Došlo by tak v podstatě k vytvoření další 
unijní formy obchodní společnosti (vedle evropské společnosti 
a evropské družstevní společnosti), ovšem na základě odlišné 
techniky a s větším prostorem pro vnitrostátní právo.  Právníci 
ovšem návrh vidí jako zbytečný, odbory jako nebezpečný, 
a zaměstnavatelé a podnikatelé jako „vrabce v hrsti“. 
EK chtěla již v roce 2008 návrhem statutu evropské soukromé 
společnosti (SPE) poskytnout malým a středním podnikům 
jednoduchý, pružný a jednotný nástroj usnadňující jejich 
přeshraniční činnost. Legislativní návrh byl součástí Aktu 
o drobném podnikání (Small Business Act) s cílem vytvoření 
univerzálního typu evropské společnosti, jejíž minimální jmění 
by činilo pouhé jedno euro. Iniciativa ztroskotala v Radě a EK 
v rámci programu REFIT oznámila, že návrh stahuje.

Cíl nového návrhu zůstává stejný – usnadnit zakládání 
společností v zahraničí pro všechny potenciální zakladatele, 
zejména pro malé a střední podniky, a přispívat k postupnému 
odstraňování omezení svobody usazování, pokud jde 
o podmínky zřizování dceřiných společností na územích 
členských států. 
Členské státy by mohly tuto úpravu provést jednak 
tím způsobem, že SUP by byla samostatnou právní 
formou společností existující souběžně s jinými formami 
kapitálových společností s jediným společníkem stanovenými 
ve vnitrostátním právu. Druhou možností by bylo, 
že harmonizovaná pravidla upravující SUP bude používat 
pro všechny kapitálové společnosti s jediným společníkem, 
takže by všechny takové společnosti v daném státě fungovaly 
ve formě SUP.
Navržená směrnice by dále obsahovala pravidla týkající se 
řízení o zápisu do rejstříku. Členské státy by byly povinny 
umožnit řízení o zápisu do rejstříku, které lze provést 
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plně elektronicky na dálku, aniž by byla nutná fyzická 
přítomnost zakladatele před orgány členského státu zápisu. 
Komunikace mezi subjektem příslušným pro zápis do rejstříku 
a zakladatelem by proběhla elektronicky. Zápis SUP  by musel 
být proveden do tří pracovních dnů. Základní kapitál SUP 
by činil alespoň 1 euro, resp. jednu jednotku měny daného 
členského státu, který stojí mimo eurozónu. Maximální 
hodnota jediného podílu by nebyla omezena. 

Co na to právní experti 
Na rozdíl od dříve diskutovaného projektu evropské 
soukromé společnosti (SPE) se SUP zdá být definována příliš 
úzkoprofilově na to, aby bylo odůvodněno vytvoření zvláštní 
formy obchodní společnosti. Okolnost, že SUP by ani po svém 
vzniku nemohla mít více společníků a musela by změnit svou 
právní formu, lze považovat za velkou nevýhodu. 
Komise dostatečně neodůvodnila, proč by sledovaných 
cílů nebylo možno dosáhnout klasickou harmonizací 
vnitrostátního práva, což by bylo řešením přehlednějším 
a jednodušším.  Mnohem pragmatičtějším by bylo 
(nelegislativní) řešení, které by spočívalo v zajištění lepší 
dostupnosti informací o právních úpravách v jednotlivých 
členských státech – např. vypracování informačních listů 
o právní úpravě (a zejména způsobu založení) jednočlenných 
společností s ručením omezeným v jednotlivých členských 
státech, které by mohly být dostupné na webových stránkách.

Odbory se bojí poškození práv 
zaměstnanců 
Odbory považují současný návrh za nepropracovaný, jelikož 
řada jeho ustanovení skrývá závažná potenciální rizika pro 
seriózní podnikání na vnitřním trhu a pro zájmy věřitelů, 
spotřebitelů a zaměstnanců. Zvolený právní základ (článek 50 
SFEU) není přesvědčivý a jeho účelem je zřejmě hlavně to, aby 
bylo možné v Radě obejít požadavek jednomyslnosti a zabránit 
tak stejnému neúspěchu, jaký se dostavil v případě evropské 
soukromé společnosti.  
Odbory vyzdvihují nutnost vybízet k zakládání zdravých 
společností, a proto navrhují stanovit pro SUP povinnost 
dostatečně vysokého základního kapitálu odpovídajícího 
podnikatelskému záměru, a to ve formě „prahu serióznosti“, 
aby byly zohledněny zájmy věřitelů, spotřebitelů, zaměstnanců 
a veřejnosti a nebyla ohrožena podnikatelská činnost. 
Odbory mají dále zato, že by SUP neměla být zapsána 
v rejstříku v místě, kde nevykonává žádnou hospodářskou 
činnost (fiktivní společnosti). Oddělení sídla a ústřední správy, 
které je u evropské společnosti stanoveno vůbec poprvé, je 
proto precedentem, k němuž mají výhrady. Spolu s pravidlem, 

že se na SUP bude vztahovat právo toho státu, v němž je 
společnost zapsána do rejstříku, může vést k poškození 
práv zaměstnanců na účast, ale i k obcházení vnitrostátních 
daňových předpisů. 
Kvůli formální změně sídla a z ní plynoucí změně statutu 
společnosti nelze vyloučit zrušení práva na účast zaměstnanců 
v orgánech společnosti (dozorčí radě či správní radě). 0dbory 
se proto důrazně zasazují o sjednocení sídla a ústřední správy 
SUP, jak je stanoveno i u jiných mezinárodních právních forem. 
Zápis SUP do rejstříku pouze postupem on-line však může být 
spojen s problémy a riziky, pokud nedojde k ověření totožnosti 
zakladatele společnosti. Vynechání kontroly totožnosti by 
snížilo transparentnost vůči obchodním partnerům, podrývalo 
serióznost právních úkonů a poškozovalo zájmy spotřebitelů. 

Zaměstnavatelé by podpořili 
ambicióznější návrh
I když návrh EK není tak ambiciózní a stále ponechává prostor 
pro zlepšování konkrétních aspektů (např. záruky nezbytné 
k zajištění ochrany věřitelů a dalších zainteresovaných stran 
i v budoucnu, některé dodatečné formální náležitosti pro zápis 
do rejstříku, určitá míra pružnosti šablony stanov společnosti), 
je třeba ho obecně vítat jako opatření na podporu účasti 
malých a středních podniků na evropském jednotném trhu.
Návrh online zápisu do rejstříku je proto třeba uvítat. Pro 
evropské podniky bude velmi přínosné a zásadní, že budou 
zavedena pravidla, která stanoví rychlé a nákladově efektivní 
řízení o zápisu do rejstříku. Nezbytným předpokladem je to, 
aby proběhla kontrola určení a ověření totožnosti zakladatele, 
jednatele/jednatelů, osoby provádějící zápis společnosti, 
společnosti a předložených dokumentů, aby se předešlo 
zneužití a zajistila se důvěra veřejnosti v rejstříky.
Návrh EK se vůbec nezmiňuje o účasti zaměstnanců. Na účast 
zaměstnanců se budou vztahovat vnitrostátní zákony sídla 
společnosti.
Rozlišování sídla a ústřední správy je v členských státech 
běžné a je obecně uznáváno v jurisprudenci Soudního dvora 
EU. Proto je logickým krokem stanovit podobnou praxi 
i v návrhu o SUP, jež není navržena jako nadnárodní právní 
forma, ale jako vnitrostátní právní forma. 
Oblast působnosti návrhu o SUP by se neměla omezovat 
na malé společnosti. Právní forma společnosti obecně nezávisí 
na její velikosti (počtu zaměstnanců, celkové rozvaze nebo 
čistém obratu).

Vladimíra Drbalová 
Sekce mezinárodních vztahů SP ČR – Mezinárodní  
organizace a EU
vdrbalova@spcr.cz
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Regionální sektorové dohody 
vstupují v život
Strukturální problémy zaměstnanosti – zejména nedostatek kvalifikovaných pracovníků 
v důležitých oborech – v jednotlivých regionech ČR by měly pomoci vyřešit sektorové 
dohody. Jejich uzavření v řadě krajů Svaz inicioval a nyní se připravuje na jejich podpis.

Neuspokojivá situace na trhu práce, stížnosti zaměstnavatelů 
na nedostatek technicky kvalifikovaných pracovníků, absolventi škol 
bez práce, malá konkurenceschopnost a produktivita regionálních 
ekonomik – to vše je už několik let známou skutečností. Teď však 
přichází jedinečný nástroj v podobě regionálních sektorových dohod, 
který pomůže tyto problémy vyřešit. 
Sektorová dohoda totiž představuje právně nevymahatelný 
dokument, jehož podpisem jednotliví partneři z řad 
zaměstnavatelů, zaměstnanců, vzdělávacích institucí, 
krajských samospráv a státní správy vyjadřují shodu 
na způsobu řešení vybraných problémů a svou vůli podílet se 
na realizaci konkrétních opatření vedoucích k minimalizaci 
vybraných problémů. Regionální sektorové dohody jsou 
součástí projektu s názvem „Sektorové dohody jako nástroj 
sociálního dialogu při řešení dlouhodobých problémů v oblasti 
rozvoje lidských zdrojů“, jenž inicioval a realizuje Svaz průmyslu 
a dopravy ČR se svým partnerem Českomoravskou konfederací 
odborových svazů.
První kroky k úspěšnému uzavření regionálních sektorových 
dohod byly učiněny. Nejdříve byly zpracovány rešerše 
existujících dokumentů a názorů zaměstnavatelů v jednotlivých 
krajích, na jejichž základě byla vybrána témata, která 

kraje v oblasti rozvoje lidských zdrojů nejvíce pálí. Po nich 
následovalo uspořádání kulatých stolů, na nichž se sešli zástupci 
zaměstnavatelů ve vybraných oborech, zaměstnanců, ale také 
reprezentanti krajských úřadů, Úřadu práce ČR a vzdělávacích 
institucí. Úkolem těchto setkání bylo potvrdit vybrané téma 
a shodnout se na opatřeních, která budou součástí akčních 
plánů, a k jejichž realizaci se pak jednotliví partneři regionálních 
sektorových dohod přihlásí. 
V současné době byly ustaveny tvůrčí týmy, které začaly 
pracovat na znění regionálních sektorových dohod, přičemž 
cílem je, aby k jejich dokončení a následným podpisům všemi 
zainteresovanými stranami došlo v první polovině roku 2015. 
Regionální sektorová dohoda je otevřený dokument, k němuž se, 
pokud cítíte problém v oblasti lidských zdrojů ve svém oboru, 
můžete kdykoliv v průběhu realizace připojit svým podpisem. 
                                                
Kristýna Bendíková
úsek Projektová kancelář SP ČR
kbendikova@spcr.cz

REGIonáLní SEKToRoVé DohoDy SE ZAMěří nA PRobLEMATIcKé oboRy:
Moravskoslezský kraj:  Téma nedostatečně rozvinutého systému celoživotního vzdělávání pro technické profese
Olomoucký kraj: Hledání kvalitních elektromechaniků a dalších odborníků v elektro-oborech
Zlínský kraj: Řešení nedostatku kvalitních pracovníků v gumárenském a plastikářském průmyslu
Jihomoravský kraj: Řešení nedostatku kvalitních pracovníků ve slévárenství
Vysočina: Hledání technicky kvalifikovaných pracovníků v plastikářství a strojírenských profesích
Pardubický kraj: Řešení nedostatku vzdělané a dostatečně kvalifikované pracovní síly v chemickém průmyslu
Královéhradecký kraj: Hledání chybějících pracovníků v textilním průmyslu
Liberecký kraj: Pomoc při shánění chybějících pracovníků ve sklářském průmyslu
Ústecký kraj: Řešení vážného nedostatku kvalifikovaných zaměstnanců pro chemický průmysl
Karlovarský kraj: Snaha o odstranění kritického nedostatku kvalifikovaných pracovníků v oblasti „černých“ řemesel
Plzeňský kraj: Řešení nedostatku kvalifikovaných pracovníků v plastikářském průmyslu
Jihočeský kraj: Shánění kvalifikovaných pracovníků pro oblasti energetiky a elektrotechniky
Středočeský kraj: Snaha o získání kvalifikovaných pracovníků pro oblasti opravy a údržby motorových vozidel
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České sklářství:  
špičková kvalita
za přiměřenou cenu

Tuzemské sklářství překonalo těžké období uplynulých let hospodářské recese. Řada 
firem hlásí výrazné nárůsty zakázek. Jejich zástupci o svých úspěších informovali 
na odborné diskusi Sklářské svítání, kterou Svaz v září uspořádal v Jablonci nad Nisou.

 „Za posledních šest let se hodně změnilo, sklářský průmysl 
se stabilizoval a firmy získaly nové zakázky. Došlo k celkové 
stabilizaci a sklářský průmysl žije,“ řekl na Sklářském svítání 
Marek Novák, tajemník Asociace sklářského a keramického 
průmyslu, která je jedním z členských svazů Svazu průmyslu 
a dopravy ČR (SP ČR). Spolupořadatelem diskuse bylo 
jablonecké Muzeum skla a bižuterie. 
Sklářství se dokázalo z nepříznivé situace dostat zejména díky 
erudované pracovní síle, která není extrémně drahá. To je hlavní 
deviza českého sklářského průmyslu, který v uplynulých letech 
opět prošel zatěžkávací zkouškou – silně jej zasáhla hospodářská 
krize sklonku první dekády nového tisíciletí.
 „Ode dna jsme se odrazili natolik, že jsme se ‚praštili do hlavy‘ 
o strop a máme opačný problém. Máme tolik zakázek, že už 
nestačíme vyrábět,“ řekl ředitel sklárny Ajeto v Lindavě Jaroslav 
Turnhöfer. „Jsme unikátní v tom, že neděláme inovace, nemáme 
designéry a nevyvíjíme nové řady ani nemáme žádné zástupce 
ve světě. Svět sám si nachází nás a funguje nám to čím dál tím líp,“ 
konstatoval. Sama kvalita produkce podle Jaroslava Turhnöfera 
přitahuje tvůrce a designéři si tip na  výrobce předávají sami.
O nebývalém rozjezdu oboru informují i zástupci dalších 
firem. „Daří se nám výtečně. Nestíháme v řádu měsíců až let. 
Jsme vyprodaní minimálně na rok dopředu,“ řekl obchodní 
a marketingový ředitel společnosti Preciosa Ornela Petr Puš. 
„Kapacita se téměř ztrojnásobila,“ vyčíslil. S výrazně levnější 
produkcí konkurence z Číny firma bojuje kvalitou – do prodeje 
jde jen asi polovina vyrobených perliček a i ty jsou prý lepší, 
než produkce konkurence.  
„České sklo, ať se bavíme o technických oborech nebo 
o uměleckých, vždy stálo a padalo s tím, jak pestrou paletu 
nabídky mělo. A krize firmy vyburcovala k experimentům 
– některé skončily dobře, některé hůře, ale každopádně 
začalo být přikázáním, že je nutné přicházet s novými věcmi,“ 

řekl spoluorganizátor akce, kurátor Muzea skla a bižuterie 
Petr Nový. Zatímco před krizí v roce 2008 sklářský a keramický 
průmysl podle statistiky publikované Asociací sklářského 
a keramického průmyslu ČR zaměstnával 31.240 pracovníků, 
o rok později to bylo jen 19.869 lidí. V následujících letech 
jejich počet lehce vzrostl na 21.144 v roce 2013. Menší počet 
zaměstnanců přitom dokáže segmentu zvolna vracet jeho dřívější 
významné postavení na trhu. Celkové tržby v důsledku krize 
poklesly z 49,81 miliardy korun v roce 2008 na pouhých 36,72 
miliardy korun v roce 2010. V loňském roce již tržby sklářského 
a keramického průmyslu dosáhly 42,22 miliard korun.
„Jsem moc rád, že sklářský průmysl včetně keramického se dostal 
tam, kde dneska je,“ řekl s poukazem na nedávnou krizi generální 
ředitel SP ČR Zdeněk Liška. „Sklářům patří dík za to, že to všechno 
přestáli,“ konstatoval. Připomněl, že české sklářství přesto 
nemá vyhráno – podobně jako ostatní technické obory je trápí 
dlouhodobý nedostatek kvalifikovaných pracovníků.
Akci, které se zúčastnily dvě desítky profesionálů v oboru – 
zástupců firem i dalších organizací, SP ČR uspořádal již potřetí, 
tentokrát jako součást programu trienále – prestižní přehlídky 
skla a bižuterie.

Jiří Janda
Sekce komunikace SP ČR
jjanda@spcr.cz

Ucelené informace o sklářském průmyslu v ČR najdete 
na internetových stránkách www.skloakeramika.cz a http://
www.askpcr.cz/admin/files/vz/VZ-2013-cj.pdf. Studii 
o historii českého sklářského a keramického průmyslu 
najdete na internetové stránce http://www.socialnidialog.cz/
images/stories/Analyzy/Analyza_Sklarsky_prumysl.pdf.
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Anketa  
mezi účastníky Sklářského svítání 2014

❶ V čem tkví výjimečnost Vaší firmy/sdružení/projektu?  
 Co můžete nabídnout ve smyslu tradice. Inovace, prestiž? 
❷ V čem byste potřebovali pomoci od vlády/kraje/oborových sdružení? 

Jiří Valenta
externí zástupce společnosti Bohemia Machine s.r.o.
❶ Bohemia Machine s.r.o., svým unikátním sortimentem 
kvalitního křišťálového skla podle návrhů předních českých 
a zahraničních výtvarníků nabízí netradiční provedení 
nápojového a dárkového skla. Jedinečnost spočívá v aplikaci 
sofistikovaného brusu pomocí dokonalých brousících robotů, 
které si firma navrhuje a sama vyrábí.  Navazuje na dvěstěletou 
tradici, avšak zcela odlišným způsobem v moderních 
nadčasových tvarech a dekorech.  Produkce firmy kombinuje 
špičkovou ruční výrobu s moderními technologiemi tvarování 
a broušení. Celá řada kolekcí je umístěna ve světově proslulých 
galeriích a muzeích a oceňována na různých domácích 
i zahraničních výstavách a veletrzích.
❷ Snažíme se aktivně čerpat finanční dotace jak na rozvoj výroby 
(Ministerstvo pro místní rozvoj), tak na marketing (Czech Trade, 
MPO). Jsou v běhu projekty dotované z regionálních projektů přes 
EU. Firma za poslední dva roky zvýšila obrat o 150 % a vytvořila 
více jak 100 nových pracovních míst v regionu. Vyrábí ve své nově 
postavené huti (červen 2012) a rozšiřuje haly na robotické broušení 
(2014). Již dnes je v ČR výrobce ručního broušeného křišťálu č. 1. 

Petr Puš
obchodní a marketingový ředitel Preciosa Ornela a.s.  
(na foto druhý zprava)
❶ PRECIOSA ORNELA je největším světovým výrobcem 
skleněných perliček, a to co do objemu i co do sortimentu, navíc 
ve špičkové kvalitě. Vyrábí unikátní produkt v nejlepší kvalitě 
a úspěšně jej prodává doslova do celého světa. PRECIOSA ORNELA 
je také unikátní svým enormním produktovým záběrem, přičemž 
v řadě svých produktů je jediným výrobcem na světě.
❷ Více než dvousetletá tradice nepřetržité sklářské a bižuterní 
výroby v regionu je ve světě zcela ojedinělá. České perličky 
a perle jsou celosvětově proslulé jako „czech beads“ už po mnoho 
generací. PRECIOSA ORNELA na tuto tradici nejen navazuje, ale 
dál ji rozvíjí neustálým rozšiřováním sortimentu a zlepšováním 

výrobních technologií. Také díky tomu dosahuje vynikajících 
obchodních i ekonomických výsledků.

Ladislav Pflimpfl
manažer projektu ZIBA Glass Experience Museum
❶ ZIBA Glass Experience Museum propojuje fenomén skla 
v oblasti umělecké a v užití tohoto fascinujícího materiálu 
v designu, architektuře i dalších oborech, spojuje kreativitu, 
průmysl, vzdělávání a zábavu. Díky tomuto propojení bude ZIBA 
iniciovat nové spolupráce napříč těmito obory a vzájemnou 
inspiraci tvůrců a partnerů v rámci ZIBA ať již k realizacím 
pro program a expozice ZIBA, tak mimo ní. ZIBA je projektem, 
který vzniká díky propojení soukromého i neziskového sektoru 
z iniciativy soukromého investora ve spolupráci s řadou domácích 
i zahraničních osobností a veřejných institucí. 

Petr Nový
hlavní kurátor Muzea skla a bižuterie v Jablonci nad Nisou  
(na foto první zprava)
❶ Muzeum skla a bižuterie je jediné muzeum specializované 
na sklo a bižuterii v ČR s unikátními sbírkami evropského 
(ve skle) a světového významu (v bižuterii). Je výtečným příkladem 
spojení tradice, inovace a prestiže, když se na jednom místě 
může návštěvník seznámit s minulostí i přítomností dvou tak 
významných uměleckořemeslných a průmyslových oborů, jakými 
jsou sklo a bižuterie.
❷ Velmi nám chybí prostředky na akviziční činnost, které by nám 
umožnily dokumentovat také aktuální vývoj tvorby sklářských 
výtvarníků a škol. (ale s ohledem na starosti výrobců je to 
nepodstatné). Dále nás také trápí roztříštěné aktivity směřující 
k prezentaci českého sklářství – vzniká celá řada vzájemně 
nekoordinovaných výstavních projektů, které namísto aby 
soustředěně podporovaly zájem o české sklářství sledují jen úzké 
skupinové zájmy a v podstatě si vzájemně konkurují jak ve vztahu 
k centrálním orgánům, tak ve vztahu k potenciálním odběratelům.
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Na Plzeňsku bojují s nedostatkem techniků
Komise pro technické vzdělávání 
v Plzeňském kraji uspořádala 7. října 
workshop zaměřený na technické školství. 
Účastníci již druhé akce tohoto druhu se 
vzájemně informovali o situaci, v níž se 
technické školství v kraji nachází.
Zaměstnavatelé neustále poukazují 
na nedostatek technicky vzdělaných 
pracovníků na trhu práce. O práci má 
sice zájem řada uchazečů s humanitním 
vzděláním, výrobní podniky je však 
kategorizují jako „osoby bez kvalifikace“ 
a nabízejí jim oproti kvalifikovaným 
zaměstnancům poloviční plat. 
Například nástrojařů je v Plzeňském kraji 
tak málo, že se všichni mezi sebou znají 
a personalisté ve firmách, kde jsou tyto 
profese potřeba, ani nemusí dělat žádná 
výběrová řízení. Pokud u nich nástrojář 
hledá práci, stačí jim jen zajít do dílny 
a přímo na místě dostanou od jeho 
možných budoucích kolegů kompletní 
referenci.

Na workshopu byl prezentován projekt 
Regionální sektorové dohody, ve kterém 
se Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) 
výrazně angažuje. V plzeňském regionu 
je nedostatek pracovníků zejména 
v plastikářství – konkrétně v oboru 
seřizovač vstřikovacích lisů. Cílem 
projektu je zkoordinovat aktivity všech 
stran v rámci jedné dohody, které by vedly 
k získání lidí s touto kvalifikací na trhu 
práce a podpořily osvětu plastikářského 
oboru. 
Svaz průmyslu a dopravy ČR (SP ČR) byl 
spolupořadatelem výstavy sofistikovaných 
technických pomůcek pro školy společně 
s firmou, jež je navrhuje a vyrábí. 
V předsálí konferenční místnosti byl 
vystaven například malý soustruh. Žáci 
si jej mohou sami sestavit, pochopit 
jeho princip i užití a vyrobit si na něm 
jednoduchý obrobek. 
Komise pro technické vzdělávání vznikla 
na žádost zástupců zaměstnavatelů právě 

kvůli možnosti věcné diskuse. Koordinuje 
aktivity odboru školství krajského úřadu. 
Důkazem, že tyto aktivity fungují, byla 
více než dvojnásobná účast na říjnovém 
workshopu oproti předchozímu setkání. 
Klíčoví partneři v regionu si potřebu řešit 
problematiku technického vzdělávání 
uvědomují a daří se jim v tomto ohledu 
činit pokroky.

Michal Lehký 
regionální manažer SP ČR
mlehky@spcr.cz

Více informací o podpoře technického 
vzdělávání v Plzeňském kraji je 
možné najít například na stránkách 
krajského úřadu v Plzni  
http://www.plzensky-kraj.cz/ 
nebo na specializovaných stránkách  
http://technikamazlatedno.cz/.
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Termín: 
7.11.2014

Místo:
Rektorát VUT v Brně

 
Novobarokní aula – Antonínská 1, Brno

Moderátorka: 
Alexandra Nosková

Projekty na podporu inovací
příklady konkrétních programů/výzev

Příklady úspěšné praxe 
ve spolupráci univerzita-firma

Vyhledávání partnerů 
pro nové projekty

Komunikace
mezi univerzitami, firmami a dalšími

Umění prodat inovaci 
otázka využití patentů

Finanční nástroje
pro podporu inovací – Česká spořitelna

Konference
UNIVERZITA-FIRMA-PROSPERITA 2014
Společně k inovacím

Dovolujeme si Vás pozvat na II. ročník odborné konference, 
kde budou diskutována témata se zaměřením 
na roli inovací ve vědě a výzkumu  

Více informací a registrace 
www.vutbr.cz/ufp 

Témata:

technické školStví



ŠKODA Rapid Spaceback s čerstvým oceněním Red Dot za design

VŮZ, CO MÁ ŠŤÁVUVŮZ, CO MÁ ŠŤÁVU

Každý má jiný vkus. A přesto se najdou věci natolik dokonalé, že se líbí všem. 
Například ŠKODA Rapid Spaceback s designem ověnčeným světoznámou 
cenou Red Dot. Jen se podívejte na ty čisté, dynamické tvary. Nádhera. A když 
je tak dokonalý navenek, zkuste si představit, jaké to musí být za volantem. 
Objednejte si zkušební jízdu ještě dnes.

SIMPLY CLEVER

Kombinovaná spotřeba a emise CO2 vozu Rapid Spaceback: 3,8–5,8 l/100 km, 99–134 g/km
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